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Bilo je v nedeljo zjutraj. 

Na pol sem spal, na pol 
bedel. Prijetno mi je bilo, 
saj je nedelja dan, ko ni 
treba nasilno prekiniti 
spanca, vstati ln oditi v 
službo. Toda prezgodaj sem 
se veselil.

»Mama, mamica — ma
mica moja.« Mof mali sin 
se je zbudil, zlezel izpod 
odeje in se naslonil na 
ograjo posteljice. »Osvaja« 
mamo, ki še spi.

Potuhnil sem se. Tako 
prijetno je ležati in dre
mati. Čakal sem, da se 
zbudi žena. Otrok je ven
dar ženina stvar. Toda ne
kam neprijetno mi je po
stalo. V hipu sem se popol- « 
noma zdramil. Spomnil sem 
se namreč, da je žena vče
raj še dolgo potem, ko sem 
jaz že zdavnaj spal, delala 
in bedela.

Popoldne je prala, nato 
čistila, nato nekaj pekla, 
nato skopala malega, pri-

Ob načrtu Zakona o delitvi dohodka gospodarskih organizacij

1E11 Sl SMOTRE
KI JIH HOČEMO DOSEČI

Načrt Zakona o delitvi skup
nega dohodka gospodarskih or
ganizacij je, kot smo že poročali, 
predložen v javno razpravo. 
Res je rok za razpravo kratko 
odmerjen, vendar to naj ne bo 
povod za površno razpravljanje 
o tako važni stvari kot je bo
doči način delitve dohodka in 
oblikovanja plač. Ne gre nam
reč samo za to, da bomo s spre
jetjem tega zakona dobili traj
nejše temelje za gospodarjenje 
za ves naš gospodarski sistem 
'(doslej so bile vse te stvari 
urejene s kratkotrajnimi ured
bami), temveč gre predvsem za 
to, da bom,o prav s tem zakon
skim aktom vnesli v ves naš

postavljen splošno družbeni po
men predlagane delitve dohodka 
in o predlogu marsikje -razprav
ljajo le z ozkih staljšč svojega 
podjetja ali panoge. Dogaja se 
celo to, da se -računovodje iz. 
posameznih podjetij z bero sku
paj (kot sp se n- pr. zbrali ne
davno v Trbo-vljah) in na pod
lagi dosedanjih polletnih ali 
mesečnih bilanc (ki niso dovolj 
trden temelj, kajti to' je le krat
ka poslovna doba za gospodar
sko organizacijo) ugo-tavljaj-o, 
da bo predloženi sistem za nji
hovo podjetje slabši. Tak prak- 
ticizem, porojen za računskimi 

1 stroji, je škodljiv. Razprave 
namreč zožuje le na to. kakšna

pravila vsem trem večerjo, 
spravila sinka spat, in nato 
je še likala in krpala. Mo
goče je bila ura polnoč 
— ena, ko je legla, jaz pa 
sem že od devetih sladko 
spal.

Toda vseeno sem čakal. 
Kiti premaknil se nisem.

»Mama, mamica.« Zena 
je v hipu planila pokonci.

»Da, da — kaj bi rad?«
»Mamica — k tebi!«
Poslušno je vstala, na

taknila copate, dvignila 
malega iz postelje in ga 
odnesla v svojo posteljo. 
Tako moj štiriletni sin ne
deljo za nedeljo uveljavlja 
pravice do svoje mamice, 
ki mora biti ta dan od ju
tra do večera njegova.

»Priden bodi in lepo 
spančkaj — veš, včeraj sem 
dolgo delala in bedela, sa
mo malo bodi še tiho,« 
moleduje mama.

»Kaj si delala?«
»Prala tebi srajčke, kr

pala in čistila — tl še ne 
veš ...«

»Mama, povej ml pravlji
co.«

Ne poslušam več. Pa tu
di žena na prvo vprašanje 
ni odgovorila. Utrujena je, 
rada bi spala in se spočila. 
Sinko pa žlobudra in žlo
budra brez konca in kraja. 
Žena se je končno vdala. 
Z utrujenim glasom mu 
pripoveduje pravljico in 
poje pesem.

Se vedno se nisem zga
nil. Se vedno »spim«. Toda 
v resnici sem šel vase in 
premišljujem. Kaj če bi 
vstal, ji pripravil zajtrk in 
ji ga prinesel v posteljo. 
Nato bi nahranil malega, 
njej pa bi dejal: »Zaspi še 
malo in se spočij.«

Vstal sem. šel v kuhinjo 
in pristavil vse potrebno 
za zajtrk. Pogrnil sem pla- 
denjček — narezal kruh in 
se vrnil v soho. Od začu
denja se je dvignila v po
stelji in sklenila roki:

»Lepo te prosim, kaj pa 
se je zgodilo?«

Ali naj ji rečem, da sem 
šel »vase«? Ne, preveč mi 
je nerodno, zato ponovim: 
»Pojej, nato na še malo 
zaspi in se spo.Vj, bom iaz 
nahranil malega.«

Vsa je iz sebe.
»Kako, ali ni kaj naro

be?« me sprašuje in me za
čudeno gleda. Bolj začude
nega obraza še nisem videl.

»Kaj naj bi bilo narobe, 
je mar kava premalo slad
ka?« Vem, da ona misli vse 
kaj drugega in vem, da bi 
me rada vprašala, od kot 
ta sprememba?

Meša kavo in me nepre
stano gleda. Potem pa po
časi pove: »To se mi še ni 
pripetilo, odkar sem poro
čena!«

Od takrat vstajam vsako 
nedeljo, prinesem ženi k 
postelji zajtrk in nahranim 
malega. In pri vsem tem 
imam prijeten občutek.

Bojan Hrovatin 
(»Mladi svet«)

Prav tako kot posredujejo starejši delavci svoje bogate pro
izvodne izkušnje mlademu delavskemu naraščaju, mu posredu
jejo tudi bogate izkušnje iz delavskega in družbenega uprav
ljanja, da lahko dejavno soodloča v našem družbenem življenju.

gospodarski sistem kvalitetnejše 
spremembe. Pričakujemo nam
reč lahko, da bo prav predlaga
na delitev dohodka odprla vrsto 
vprašanj in terjala odstranitev 
vseh tistih administrativnih 
ukrepov, ki bi kakor koli ogro
žali enoten mehanizem delitve 
dohodka in zavirali rast proiz
vodnje in storilnosti.

Kot rečeno, niti. razmeroma 
kratko odmerjen rok, niti ozko- 
grudnost ne smeta biti povod 
za površno razpravo. Iz doseda
njih razprav v posameznih kra
jih in kolektivih pa je moč raz
brati določene slabosti v tej 
smeri. Marsikje je namreč, ža

bo delitev med podjetjem in 
posameznikom in oh tem i« -a-
meglena celovita slika, kolikš
ne koristi bo imel od predlaga
ne delitve posameznik, kolek
tiv in družbena skupnost, ko bo 
sistem zaživel v vsem svojem 
bujnem razmahu. Skratka v 
razpravah sta premalo osvetlje
na pomen in vloga predlagane 
delitve dohpdka.

Prek predlagane delitve do
hodka bodo jasneje, kot doslej, 
opredeljeni odnesi med proiz
vajalci, kolektivom in družbe
no skupnostjo — med kolekti
vom in komuno, osnovno celico 
družbe. Razširjene bodo pravice

delovnih kolektivov. Skladno s 
tem bodo seveda prevzele go
spodarske organizacije, delovni 
'kolektivi in njihovi delavski 
sveti nase večj^j dolžriost. De
lovni kolektivi bodo s tem za- 

■ konskim aktom prevzeli nase 
vrsto doslej izrazito družbenih 
funkcij. Družbena funkcija 
razdelitve na potrebno in pre
sežno delo, da tako rečemo, 
prehaja sedaj iz pristojnosti 
družbe v pristojnost kolektivov, 
ki jo naj ti uresničujejo v ime
nu vse družbene skupnosti. S 
tem pa takorekoč vsak nepo
sreden proizvajalec, vsaka druž
bena enota, vsak delovni kolek
tiv jn njegov delavski svet pre
vzamejo nase del odgovornosti 
za razvoj proizvodnih sil druž
be, za razširjeno reprodukcijo.

Zavoljo tega, ker bo s predlo
ženim zakonom zelo jasno opre
deljena namembnost ustvarjenih 
sredstev (za osebno in splošno 
potrošnjo in razširjeno repro
dukcijo), ker bo temeljilo pla
niranje in kalkuliranje na traj
nejši osnovi kot doslej, ker bo 
kolektiv samostojno, brez ad
ministrativnih posegov države, 
razdeljeval ustvarjen dohodek 
na plače in sklade, bo vse to 
vplivalo na še hitrejši razvoj 
proizvajalnih sil in produktiv
nosti.

Načrt Zakona znatno razširja 
pristojnosti komun na področju 
gospodarstva. Zavoljo tega, ker 
bodo dohodki za življenje ko
mun (sredstva za proračune) v 
odvisnosti od osebnih dohodkov 
zaposlenih, bo komuna življenj
sko zainteresirana za nadaljnji 
razvoj proizvajalnih sil na svo
jem področju, za takšne pogoje 
poslovanja gospodarskih orga
nizacij. da bo nenehno narašča
la proizvodnja in storilnost, s 
tem pa seveda tudi plače zapo
slenih in dohodki komune. Prav 
to je tudi vzpodbuda za gospo
darsko zaostale komune, da 
okrepe svoje gospodarske te
melje, obenem s tem pa vpliva
jo na rast standarda prebival
stva komune.

Skratka, v razpravi Zakona 
o delitvi dohodka naj nas ne 
motijo določena odprta alj še 
ne dovolj razčiščena vprašanja, 
o načrtu ne razpravljajmo iz 
ozkih osebnih koristi, ne odkla
njajmo predlaganih sprememb, 
ne da bi pri tem pomislili na 
njegove dalekosežne prednosti 
in posledice. Pozabit; tudi ne 
velja, da so v tem zakonu prav
no formulirane vse tiste zamisli 
o spodbudnejši delitvi dohod
ka, k; so bile izrečene na VI. 
kongresu ZKJ, na posvetovanju 
pri tovarišu Titu in zahteve, ki 
so bile izrečene na letošnjem I. 
kongresu delavskih svetov Ju
goslavije.

S® ®0 ®S 0® 0®

Vsa naša prizadevanja so 
jasno usmerjena k enemu 
samemu cilju: boljše živ
ljenje za nas in za bodo
če rodove, ki bodo nada
ljevali naš, danes še težak 
boj za blagostanje, ko se 
moramo še marsičemu 
odreči, ker verujemo v 
srečnejšo prihodnost. — 
Prav zato velja za vse 
naše dejanje in nehanje 
našim najdražjim, da bo
do zvesto sledili idealom 

delavskega razreda.

S
0

»Trikrat za Škofičev#...66
Sedma volilna enota: »An- 

gora«, »Odeja«, »Pletenje«.
Sreda popoldne, kakor vsako 

popoldne in vendar drugačno.
To popoldne druga izmena v 

»Angori« ni šla takoj k stn> 
jem. Prej je odšla v malo je
dilnico in skupaj s prvo izme
no in tovarišicami iz »Odeje« 
poslušala poročilo o delu ob
činskega ljudsk. odbora Ljub- 
ljana-Center,

Dvoranica je bila pretesna. 
Same ženske. . nekaj moških 
se je kar izgubilo.

In ko je tovarišica čitala po
ročilo, je bilo v dvorani tiho. 
Zdelo se je, da navzoči mislijo 
na več kot samo na svoje last
ne težave, ko so poslušale po
datke o narodnem dohodku, o 
gradnji stanovanj, stanju v šo
lah, trgovinah, gostinskih obra
tih ... Koliko teh stvari.., 
kako tudi ne. Če gre človek 
skozi mesto jih vidi, ne more 
biti slep. Poročilo je bilo pri 
kraju in tovarišica je pozvala 
k razpravi.

Bilo je, kakor da ni kaj reči. 
Vse je bilo povedano, pa ven
dar toliko je ostalo tistega no
tranjega, tistega, kar človeka 
teži.

Nekatere nimajo urejenega 
stanovanja, druge ga sploh ni
majo, nekatere se vozijo od 
daleč ... Kako bi bilo, če bi... 
oh, toliko je tega ...

Tovarišica dvajsetih le^ se 
je sklonila k tajnici podjetja 
in nekaj sta šepetali. Potem je 
ženska odšla.

»Otroka ima, starega šest 
mesecev in drugega že priča
kuje ...«

Seveda kdo bi je zadrževal.
Izza predsedniške mize:

»Prav, preden nadaljujemo, 
predlagajte kandidate.

»Vse je bilo tiho. Julka je 
stala pri vratih, pogledala med 
stoječe in sedeče, potem pa je 
dvignila roko. Vse so se obrnile 
v njo.

»Predlagam Vero Škofič.«
Trenutek tišine, kakor da bi 

se poslušalke še pravkar izre
čenega imena dobro ne zave
dale. Nato ploskanje dolgo in 
prisrčno.... Povedalo je vse.

Kandidacijska komisija je 
odšla v drugi prostor.

Sledila je razprava. Skrom
na, , brez velikih besedi.

Nekdo predlaga, da bo mo
ral bodoči odbornik poskrbeti 
za kredite, da bi povečali to
varno. V poročilu občinskega 
ljudskega odbora je bil ome
njen znesek investicijski kredit 
za vso občino. Nekaj od tega bi 
že moralo podjetje dobiti, saj 
delajo za široko potrošnjo.

Ženska ob steni govori o sta
novanju.

Julka govori o odnosih:
»Da, stanovanja, to je naj

težje. Dekleta stanujejo pri 
oderuških gospodinjjah. Kaj 
mislite, kaj pomeni za dekle 

(Nadaljevanje na 3. strani)
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Na Jožeta sem še danes jezen. 
Kaj ga je le pičilo, da je stegnil jezik 
in kot obseden zavpil: Naceta pred
lagam, ta je naš in dober delavec je. 
Nič ne pomnim, da bi se mu kdaj 
zameril. Zdaj pa ...

Da hi sam sodil o tem, kakšen 
delavec sem? To. naj drugi povedo. 
Če sem »naš«? I, seveda sem. Čigav 
pa? Za našo stvar sem vedno bil in 
bom. Če je to mislil, je prav.

Nič ne pomaga: to stvar moram 
pojasniti, da ne bodo mislili, da sem 
proti našemu direktorju. Vsa čast 
mu! Jaz res nimam čisto nič s tem 
opraviti, niti nisem Jožetu plačal vo
lilnega golaža. Še tega bi se manj
kalo, saj imam že tako dosti pregla
vic s to preklicano kandidaturo. Da, 
seveda sem kandidaturo podpisal. 
Kaj je ne bi, ko so pa tako tiščali 
vame. In tudi dobro se mi je zdelo, 
pa sem podpisal. V kaj sem se za
pletel, sem šele kasneje zvedel. Pri
znam, tudi za Štefan vina sem plačal 
Pri nas je pač taka navada, da vsako 
stvar zalijemo, pa najsi bo vesela ali 
žalostna. Vrag jo vzemi! Bilo pa je 
takole. Ampak, še enkrat rečem, jaz 
ndserp kriv. Žrtev sem razmer in to 
si upam tudi javno povedati.

V sosednjem kraju imajo tovarno.

Ko so na okraju ali na občini — tega 
ne bi mogel natanko reči, — reše
tali, koga naj bi kandidirali v ob
činski zbor proizvajalcev, so odlo
čili: direktor te tovarne mora kandi
dirati, ker je tak in tak, je dober 
gospodarstvenik, se spozna na svoj 
posel, in sploh on naj bo kandidat.

Naša Reza je to novico še toplo 
prinesla k nam, ko smo se ravno zbi
rali na zbor volivcev. Kaj, tam kan
didira direktor, pa so toliko govorili, 
da direktorjev ne bodo kandidirali, 
da bodo delavce volili in tako na
prej? Samo to je šlo od ust do ust. 
Komai je bil referat odbrenkan, je 
že Fronc povzel besedo, čeprav raz
prava in predlaganje kandidatov še 
ni bilo na dnevnem redu.

Če so v oni tovarni predlagali 
direktorja, moramo imeti tudi mi naj
močnejšega moža v občinskem zboru 
proizvajalcev, človeka, ki se bo znal 
za nas potegniti, katerega beseda ne
kaj zaleže. In še nekaj podobnega v 
tem smislu je govoril.

. — Direktorja na kandidatno listo! 
Direktorja! ,so vpili vsi v en mah. Če 
bo samo njihov direktor, nam bodo 
še občino preselili k njim, d i rek
tor ja,aaa ... Hočemo direktorja!

— In še našega komercialista in 
finančnega! Ti se na stvari najbolj 
spoznajo. Ne bodo nas ne okrog pri
nesli! Ne bomo mi vedno ta kratko 
vlekli, ne! Zdaj se ne damo več!

Razpoloženje je bilo že kar bojno. 
Gorje, če bi se tisti hip prikazal kdo 
iz sosednje tovarne. Poceni je ne bi 
odnesel.

Sindikalni aktivisti so nekaj sti

skali glave, sicer pa volimo pri nas 
tri občinske može, kakor v sosednji 
tovarni. Konec koncev pa je bil 
hrup čisto odveč, kot sem pozneje 
zvedel, saj sta bila direktor in ko
mercialni že prej predvidena.

Vmes so še izvolili kandidacijsko 
komisijo, da je bilo pravici zadošče
no, potlej pa se je začela moja ne
sreča.

— Imate še kakšen predlog za 
kandidata? je grmel predsednik. Kar 
predlagajte, saj bo potem kandida
cijska komisija izbirala med kandi
dati. Demokratično je, da imamo po 
več kandidatov...

Takrat je Jože zavpil; Naceta 
predlagam, kot sem že prej povedal. 
Tako sem postal »konkurent« direk
torja; komercialista in finančnega na 
kandidatni listi.

Zdaj mi je žal, da sem podpisal. 
Vsi bodo volili direktorja, še Jože ga 
bo prav gotovo volil, čeprav je mene 
predlagal. Vesel bom, če bom dobil 
sploh kakšen glas.

Samo v zobe sem se jim dal in 
poslušati jih bom moral, kako se bodo 
norčevali z menoj: A, dober dan, 
tovariš kandidat? Kako ste kaj, to
variš kandidat? Ste dobro spali, 
tovariš kandidat? Vam kaj nagaja, 
tovariš kandidat...

Direktor me sploh ne pogleda več, 
kot da sem mu kruh odžrl.

Oprostite, ampak jaz nisem prav 
nič kriv, če so me kandidirali.

Tudi jaz bom volil direktorja in 
izjavljam., da sem za to, da ostane 
občina v našem kraju, da mi ne bo 
kdo očital kaj zlonamernega. Nace

im
Izglasovali so kandidate. S tem pa se je predvotUna 
aktivnost pravzaprav šele začela. Pričakujemo od setta- 

W njih občinskih odbornikov in kandidatov, da pridejo med 
£ nas. Pogovorili bi se radi o delu komune in o vsem, kav 
^ nas zanima.
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POBUDA OKRAJNEGA SINDI KALNEGA SVETA 
V NOVI GORICI

Učimo mojstre 
učiti vajence

^i
i/J RIO J A V K E 1

Redno spanje, reden počitek, 
redna in dobra prehrana, 
mnogo čistega zraka in son
ca ter vso ljubezen staršev — 
to želimo slehernemu našeinu 

otroku.

Kako žive vagenci, kako se 
uče, kakšni so njihovi delovni 
po-go-ji, to so vprašanja, o ka
terih je razpravljajo pred ne
davnim predsedstvo Okrajnega 
sindikalnega sveta v Novi Go
rici, Sklenili so; da bodo skli
cali posvetovanje vseh družbe
nih organizacij i,n organov, ki 
se ukvarjajo s temi vprašanji, 
ob koncu septembra pa so ta 
sklep že uresničili.

Na tem posvetovanju so ugo
tovili, da so vajenci prepuščeni 
samim sebi dn da občinski ljud
ski odbori menijo, da je s tem, 
ko sklenejo učne pogodbe z de
lodajalci in ko te -registrirajo, 
zanje že vse opravljeno. Od te
daj se nihče več ne meni, 'ka
ko dojemajo učno snov, kako 
jih mojstri uče, kako žive, kje 
se hranijo, kaj počno v pro
stem času, če ga sploh imajo 
itd. Najprej bi bilo treba or
ganizirati seminarje za mojstre, 
da bi jih poučili o sodobnih 
metodah strokovnega pouka,

razen tega pa bi se morali ob
činski ljudski odbori nenehno 
zanimati za uspeh in življenj
ske pogoje vajencev. Zato so 
na tem -posvetu predlagali, naj 
bi občinski ljudski odbori vo
dili kartoteko za vsakega va
jenca, v katero bi vpisovali 
podatke o uspehu in življenju 
vajenca za vsako polletje. Ob 
koncu so ustanovili še posebno 
komisijo, ki bo p.osebej pro
učevala vajenska vprašanja in 
v kateri so zastopniki vseh 
družbenih organizacij in orga
nov, ki morajo posebej skrbe
ti za vajensko mladino.

Preklic sindikalne 
knjižice

Taviairdš Ivan Zaivšek, strojni 
ključavničar Železarne Store 
preklicuje ukradeno sindikal
no knjižico.

© Na razširjeni seji predsedstva Okrajnega sindikal
nega sveta Ljubljana so razpravljali o analitični oceni 
delovnih mest in o uresničevanju sklepov kongresa delav
skih svetov Jugoslavije. Pri tem so opozorili na zgrešeno 
mnenje aparata Okrajnega ljudskega odbora, češ, naj se 
sindikati ne vmešavajo v stvari, za katere niso poklicani. 
Ta aparat namreč meni, da sindikati nimajo pravice 
zahtevati podatkov o tem, kako poteka analitična ocena 
delovnih mest. Predsedstvo je naglasilo, da so sindikati 
po svoji družbeni vlogi dolžni zanimati se .zata vprašanja.

© Te dni se je mudila v Sloveniji delegacija itali
janskega sindikata tekstilnih in oblačilnih delavcev. Dele
gacija je obiskala nekatere kolektive tekstilne industrije 
v Sloveniji.

@ V začetku tega meseca je že zasedal plenum občin
skega sindikalnega sveta v Podvelki. Pomenili so se o 
zbiranju gradiva za poročila na občnih zborih ter dolo
čili 31. oktober kot zadnji termin za občne zbore podruž
nic. Občni zbor občinskega sindikalnega sveta bo v za
četku novembra.

© Na zadnji seji predsedstva Okrajnega sindikalnega 
sveta v Novi Gorici so ugotovili, da prevladujejo med 
kandidati za občinske zbore proizvajalcev direktorji in 
uslužbenci, med tem ko je delavcev zelo malo. Sklenili 
so, da bodo sklicali posvetovanje vseh sindikalnih podruž
nic ter jih opozorili, naj za zbore proizvajalcev kandidi
rajo predvsem delavce iz proizvodnje.

© Kot vse kaže spori med sindikalno podružnico 
rudarjev v Trbovljah in Okrajnim sindikalnim svetom še 
niso povsem končani. Na zadnji seji predsedstva OSS so 
namreč ugotovili, da zadržuje omenjena podružnica svo
jevoljno 3^/e prispevek za sklad za nezaposlene člane. 
Sklenili so, da se imenuje tričlanska komisija, ki naj 
pregleda finančno poslovanje te podružnice.

© Sredi septembra se je sestal plenum Občinskega 
sindikalnega sveta v Borovnici ter se podrobno pogo
voril o pripravah na bližnje volitve občinskih ljudskih 
odborov. Sklenili so, da bodo sklicali v vseh podružni
cah zborovanja, na katerih bi članom pojasnili naloge 
ljudskih odbornikov, ocenili dosedanje ael0 občinskega 
ljudskega odbora, istočasno pa bi dali na teh zboro
vanjih delavcem možnost, da povedo svoje mnenje o 
tem, kaj bi bilo treba v občini še storiti za izboljšanje 
življenjskih pogojev zaposlenih delavcev.

^ Okrajni sindikalni svet v Trbovljah je na 17. seji 
predsedstva razpravljal o pripravah na volitve občin
skih ljudskih odborov in o poteku analitične ocene 
delovnih mest. Glede zborov volivcev v gospodarskih 
organizacijah so priporočili, da bi bilo treba zlasti 
kritično obravnavati gospodarjenje sedanjih ljudskih 
odborov. Glede analitične ocene pa so ugotovili, da se 
z njo ukvarja po podjetjih le po nekaj uslužbencev, 
medtem ko stoje sindikt h e organizacije ob strani. OSS 
bo sestavil posebno ekipo, ki bo obiskala nekatera pod
jetja v okraju ter zbrala gradivo za posvetovanje, ki 
ga namerava prirediti Okrajni sindikalni svet.

© Na nedavnem zboru volivcev v tovarni Dekora
tivnih tkanin v Ljubljjani so predlagali direktorja 
Bernarda Rodeta za kandidata v občinski zbor pro
izvajalcev. — Razen tega kandidirata še mojstra te 
tovarne Franc Jerše in Anton Krvina. — A. Z.

© V jeseniški železarni kandidira v občinski zbor 
proizvajalcev preko 60 kandidatov. Bodoči zbor pro
izvajalcev jeseniške občine bo štel 36 odbornikov, od 
katerih bodo le enega izvolili v kmetijski skupini. - Z.

© Kozjansko, znano iz narodnoosvobodilnega boja, 
doživlja gospodarski preporod. Na letošnji občinski 
praznik so slovesno odprli tekstilno-konfekdj ski obrat 
»Kozjanko« v upravljanje kolektiva. Največ zaslug za 
aarsko zaostali kraj dobil bazo za svoj nadaljnji gospo
darski razvoj. Ob tej priložnosti so tudi slovesno izročili 
»Kozjanko «v upravljanje kolektiva. Največ zaslug za 
obratovanje te tovarne ima prav gotovo direktor Ernest 
Kovač. — J. K.

© V osnovno organizacijo Zveze komunistov na 
Gozdarski srednji šoli v Ljubljani so v minulem šol
skem letu sprejeli devet najboljših mladincev, tako da 
šteje ta organizacija danes 15 mladincev. — I. V.

© Na povabilo Centralnega odbora Sindikata pomor
ščakov Jugoslavije je prispela te dni v' Jugoslavijo de
legacija sindikata mornarjev in transportnih delavcev 
Belgije. S tem vračajo obisk našemu sindikatu pomor
ščakov, čigar delegacija je bila avgusta na obisku v 
Belgiji.

© Preteklo soboto je v Velenju zasedal plenum Re
publiškega odbora Sindikata rudarjev in metalurgov 
Slovenije. Razpravljali so o higiensko-tehnični zaščiti 
v rudnikih, o analitični oceni delovnih mest in o tem, 
kako so se odrezala letos rudarska podjetja po novem 
načinu delitve dohodka

© Prejšnji torek je zasedalo v I^jubljani predsedstvo 
Okrajnega sindikalnega sveta Ljubljana, ki je razprav
ljalo o premijskem sistemu v podjetjih. Predsedstvo 
je določilo jasna načela, na katerih naj bi temeljili 
premijski pravilniki ter priporočilo občinskim sindi
kalnim svetom, naj ta vprašanja še posebej prouče.

© V ponedeljek zvečer je odpotovala iz Ljubljane ' 
v Ukrajino delegacija Republiškega sveta sindikatov 
Jugoslavije za Slovenijo, ki jo sestavljajo Roman 
Albreht, Ivan Gorjup in Tilka Blaha. Delegacija je 
gost sindikatov Ukrajine.

© V konjiški občini so v vseh podjetjih zbori vo
livcev že zaključeni. Podobno kot za zbore na terenu 
velja tudi tu, da so povsod dobro uspeli, kjer so poli
tične organizacije-in sindikalni odbor zbore dobro pri
pravili. Dobra udeležba je bilo celo v tistih volilnih 
enotah, ki združujejo več manjših podjetij, kar kaže, 
kako veliko je zanimanje delavcev za volitve. — V. L.

© Izobraževalna komisija občinskega sindikalnega 
sveta v Šoštanju se je na zadnji seji pogovorila o tem, 
kako bi čim lepše proslavili 40. obletnico Oktobrske 
revolucije. Vse sindikalne podružnice bodo poskrbele, 
da pri nas ne bo kraja, ki ne bi dostojno proslavil'tega 
dogodka. — S.

OB USTANOVITVI FEDERACIJE SINDIKATA PROMETA IN ZVEZ

SKUPNE KORISTI
2e ob koncu junija je bil v 

Beogradu ustanovni kongres 
Feaeracije sindikatov prometa 
in zvez. V novi Federaciji so 
vključeni sindikati železničar
jev, mornarjev, poštnih delav
cev in uslužbencev ter sindikat 
prometnih delavcev in usluž
bencev. Tako So torej v tej Fe
deraciji vsi delavcj in uslužben
ci, ki imajo količkaj opraviči s 
prometom in zvezami od rečne
ga, cestnega, pomorskega, želez
niškega, zračnega prometa do 
pošte, telegrafa in telefona.

Po republikah so že ustanov
ljeni pripravljalni odbori Fede
racije, v naši republiki je pred
sednik tega odbora dosedanji 
predsednik Republiškega odbora 
sindikata železničarjev 'tovariš 
Avgust Batagelj, tajnik priprav

ljalnega odbora pa je tovariš 
Viljem Zupan, dosedanji pred
sednik Republiškega odbora 
sindikata prometnih delavcev in 
uslužbencev. V nekaterih repub
likah ustanavljajo že tudi okraj
ne odbore Federacije- 

Pobudo za ustanovitev Federa
cije so dali zato, ker je vrsta 
vprašanj, ki so skupna vsem 
delavcem in uslužbencem pro
meta in zvez in ki jih kaže re
ševati z enotnimi kriteriji. Ta
ka vprašanja so na primer per
spektivni plan razzvoja prometa 
pri nas, instrumenti družbenega 
plana, predpisi v javnem pro
metu, problemi delavskega 
upravljanja, delovni čas, plačni 
sistem, službena obleka, različ
ne ugodnosti itd. Dosedanja 
praksa pa je pokazala, da ob

stoječa struktura sindikatov ni 
spodbujala k tesnejšemu sode
lovanju vodstev pri proučeva
nju i,n reševanju posameznih 
skupnih vprašanj.

V programu Federacije, ki so 
si ga postavil; na kongresu je 
nekaj zelo pomembnih vprašanj. 
Tako se glede delavskega uprav

REPUBLlSKI ODBOR SINDIKATA KOMUNALNIH IN 
OBRTNIH DELAVCEV SLOVENIJE PREDLAGA

demokratizacijo upravljanja 
komunalnih služb

3ooooo<xxxxx)oooooo<xxxxxxxxxiooocxx»oou

Predsedstvo Republiškega od
bora Sindikata komunalnih jn 
obrtnih delavcev Slovenije je 
poslalo te dni Izvršnemu svetu 
LRS pismo, v katerem ugotav
lja, da so že nastali pogoji za 
to, da se odpravijo različne 
oblike upravljanja komunalnih 
služb.

Delavsko upravljanje imajo 
danes v 23 podjetjih, 33 zavodih 
s samostojnim finansiranjem, 
v dveh proračunskih ustanovah 
in še v dveh drugih ustanovah; 
družbeno upravljanje je v 18 
ustanovah oziroma zavodih, v' 
38 zavodih oziroma ustanovah 
pa nimajo nobenega organa 
družbenega upravljanja. Zato 
meni Republiški odbor, da bi 
kazalo vskladiti upravljanje 
vseh komunalnih služb in dati 
kolektivom, ki so zaposleni v 
komunali, enake pristojnosti 
kot jih ima j o delavci v drugih 
gospodarskih panogah. Repub
liški odbor predlaga, naj bi pri
stojni občinski ljudski odbori v 
vsej komunalni službi uvedli 
eno izmed oblik družbenega ali 
delavskega upravljanja ter na 
ta način pritegnili kolektive k 
odločanju o gospodarskih vpra
šanjih. Prav tako pa bi z druž
benim upravljanjem zainteresi
rali tudi državljane — koristni
ke komunalnih uslug za smotr
no gospodarjenje. Pr j tem naj 
bi bile izvzete le tiste komunal
ne službe, ki so izrazito admi
nistrativnega značaja (javne 
tehtnice, tržna nadzorstva itd.).

O tem, kakšna naj bi bila ob
lika upravljanja, naj bi odločali 
občinski ljudski odbori sami v 
soglasju z delovnimi kolektivi.
Z ozirom na to bi m-orali de
lavski sveči v komunalnih služ
bah z monopolnim položajem 
(javna razsvetljava, vodovod, 
čiščenje mest, kanalizacija itd,) 
dobiti za nekatera vprašanja 
gospodarjenja soglasje občinske
ga ljudskega odbora in naj bi 
pri tem ne bili povsem avto-

Delepcijti slovenskih 
grafičcrjev 

na Koroškem
Štiričlanska delegacija Repub

liškega odbora sindikata grafi- 
čarjev Slovenije je pred krat
kim vrnila obisk vodstvu gra
fične organizacije za Koroško 
v Celovcu.

V Delavski zbornici v Celov
cu jih je pozdravil predsednik 
gratočarijev Koroške in deželni 
poslanec Hans Pawljk, ki je la
ni bil na čelu delegacije na ob
isku v Ljubljani.

nomnl. To naj bi bilo le v takih 
vprašanjih, kot so: sprememba 
kraja in predmeta poslovanja, 
način poslovanja, sprememba 
kvalitete in cene uslug ln po
dobno. Organizacijske oblike 
delavskih svetov pa naj bi bile 
v ostalem vsklaje-ne z ■obstoje
čimi predpisi. Posebej pa bi 
kazalo regulirati način volitev 
organov družbenega upravlja
nja, številčni odnos predstavni
kov kolektiva in potrošnikov, 
pristojnosti organa upravljanja 
itd.

Republiški odbor meni, naj bi 
komunalne zavode vodili sveti 
In upravni odbori- V svetu naj 
bi bili zastopani kolektiv s po
lovico članov sveta ter potroš
niki — koristniki uslug z drugo 
polovico. Upravni odbor pa naj 
bi bil zaradi lažjega poslovanja 
sestavljen le iz članov kolek
tiva.

ljanja zavzemajo za razširitev 
gmotnih osnov za delavsko 
upravljanje, za večjo samostoj
nost posameznih gospodarskih 
enot, vlogo višjih samoupravnih 
organov pa omejiti zgolj na ti
sto, kar je skupno vsej gospo
darski panogi ali določenemu 
področju (vozni red, tarife za 
prevoz potnikov in blaga itd.).

Glede gospodarskih vprašanj 
pa se zavzemajo, da bi člmprej 
sprejeli perspektivni plan raz
voja prometa in zvez, da bi 
omogočili prometnim Ln pošt
nim podjetjem, da bi se sama 
vzdrževala in tudi vršila raz
širjeno reprodukcijo, posebej 
naglašajo potrebo po ugodnej
ših kreditnih pogojih za nakup 
vozil in poštnih naprav. Dalje 
pa naj bi čimpre-j sprejeli pred
pise za prevoz potnikov in bla
ga, saj teh predpisov ni skoraj 
za nobeno področje prometa in 
zvez, kar zelo otežkoča normal
no poslovanje. Cela vrsta je še 
nerešenih vprašanj s področja 
nagrajevanja in premirania, ka
kor tudi socialnega zavarovanja 
ln higie-nsko-tehnične zaščite. 
Tako lahko z upravičenostjo pri
čakujemo, da bo novoustanov
ljena Federacija sindikatov pro
meta in zvez s svojim delova
njem bistveno pripomogla k iz
boljšanju delovnih in življenj
skih razmer delavcev in usluž
bencev teh gospodarskih panog.

NAŠ I RAZ GOVORI

bori volivcev so za nami, kandidati so postavljeni in zdaj 
Jjr, bi lahko pod vsem potegnili črto ter pregledali, kako smo 

uresničili napotila Glavnega odbora SZDL in Republiškega 
sveta sindikatov glede izbire kandidatov. Daši še ni podatkov iz 
vseh okrajev, vendar se da že po nekaterih znakih soditi, da 
naša prizadevanja le niso uspela v celoti. Pri tem mislim pred
vsem na sestav kandidatnih list.

V nekaterih okrajih kaže dobro, saj bo v bodočih občinskih 
zborih proizvajaicec precej delavcev neposredno iz proizvodnje, 
drugod pa bo spet prevladovala »direktorska« linija. Prav to 
kaže na določeno nezaupanje v delavce neposredne proizvajalce, 
češ da jim zaradi neizobraženosti in nerazgledanosti ne moremo 
zaupati odgovornih družbenih funkcij. Ponekod je slišati tudi 
takale modrovanja: delavce bomo kandidirati, ker pač morajo 
biti v zboru proizvajalcev, ker je »taka linija«; direktorje, poslo
vodje, uslužbence pa kandidiramo zato, ker bo v bodočem ljud
skem odboru nekdo pač moral prevzeti funkcije predsednikov 
raznih svetov, odborov itd. Je to kaj drugega kot nezaupanje 
v delavce?

Prav zanimivo je, kako se ob tako važnih družbenih dogodkih 
vedno znova porajajo iste težnje, ki vlečejo voz demokratičnega 
razvoja nazaj. Se dobro pomnimo številne pomisleke, ko so 
prevzemali delavci upravljanje tovarn v svoje roke, češ to je 
nemogoče, tovarna bo v nekaj mesecih propadla, delavci ne 
znajo gospodariti, kaj takega niso preizkusili še nikjer na svetu 
in podobno. Zdaj sicer ne slišimo govoriti, da bo občina propadla, 
če bodo sedeli delavci v občinskem ljudskem odboru, tako v 
občinskem zboru kat v zboru proizvajalcev. Pač pa so marsikje 
delavce pri sestavljanju kandidatnih list kar molče prezrli, pone
kod pa celo na dokaj nedemokratičen način preprečili, da 
delavci niso prišli na kandidatne liste, s tem, da so kandidacij
skim komisijam naročili, naj ne dopuste protikandidatov,

Ce bi pobornike take politike vprašali, če dvomijo v to, da 
bi znali delavci voditi komuno, bi to kajpak na vso moč zanikali. 
Našli pa bi kup izgovorov, da morajo zagotoviti tak kadrovski 
sestav bodočih ljudskih odborov, da bo občina uspešo delala, in 
zato mora biti v ljudskem odboru ta in ta, ki je že preizkušen 
v dosedanjem delu, da je ta in ta predviden za predsednika, 
člana tega in tega sveta pri občinskem ljudskem odboru — 
odbornikov pa je le toliko, kako naj potem kandidiramo še 
delavce? Obrnimo stvar tako ali tako, nezaupanje v delavce — 
to je konec koncev tako ravnanje.

Vsi prav dobro vemo, da je v sedmih letih delavskega 
opravljanja zraslo v delovnih kolektivih brez števila delavcev, 
ki so si v praksi delavskega upravljanja pridobili obilo izkušenj, 
ki se jim je razširilo gospodarsko in politično obzorje in ki znajo 
s socialističnih pozicij presojati pojave ne ie v gospodarski orga
nizaciji, marveč tudi v komuni. Prav nobenega razloga ni torej, 
da teh ljudi ne bi kandidirali in jih tudi izvolili v ljudski odbor.

Kakor je delavsko upravljanje pod
jetij visoka šola družbenega udejstvo
vanja, prav tako naj bo komuna, ob
činski ljudski odbor kovačnica kadrov 
naše socialistične družbe. Saj bi se 
morda občinski ljudski odbor, v ka
terem bi bila večina »novih« ljudi, 
v začetku res povsem ne znašel. Prav 
gotovo pa bi že v nekaj mesecih krep
ko prijel za delo, in to — v to ne 
dvomimo — dostikrat veliko bolje 
kot tak, v katerem so ljudje, vprežen! 
na vseh koncih in krajih, kot da bi 
imeli monopol na funkcije. Pa če vza
memo stvar iz čisto praktičnega sta
lišča, je čisto naravno, da bodo novi 
ljudje prinesli s seboj v ljudski odbor 
novega duha, rodilo se bo obilico no
vih pobud, zapihal bo svež veter v 
tako občino. Zakaj torej strah pred 
takim vetrom? Potlej delavci ne bi 

več mogli govoriti: oni tam »ga lomijo, to niso prav napravili, 
ono smo zapostavili«, marveč bi dejali: »sami ga lomimo, tega 
nismo napravili, ono smo zapostavili«.

Ta ista težnja se kaže še v drugi obliki. Medtem ko so ▼ 
zbore proizvajalcev kandidirali še kolikor toliko delavcev, jih 
bo v občinskih zborih, kot vse kaže, bore malo.. Potemtakem bi 
se dalo sklepati, kot da so zbori proizvajalcev kaj manj kot 
občinski zbori, nekakšno nujno zlo — politiko bodo vodili pa 
v občinskem zboru.

Do volitev res ni več daleč, vendar se da še marsikaj na
praviti. Sindikalne organizacije v delovnih kolektivih in orga
nizacije Socialistične zveze na terenih bodo ta čas izkoristile za 
prirejanje predvolilnih zborovanj in za agitacijo za posamezne 
kandidate. Zdaj lahko povsod tam, kjer se je izkazalo, da je med 
prvimi kandidati malo delavcev in če so si kandidati enako
vredni, vplivamo na volivce, da se odločijo raje za delavca, ki 
kandidira. Tam pa, kjer je le en sam kandidat, se kajpak ne da 
nič več storiti, da bi kandidature spreminjali.

To je eno, drugo pa je, da bi morali ta predvolilna zboro
vanja izkoristiti za kritično oceno dela dosedanjega ljudskega 
odbora, pokazati, kaj je sedanji ljudski odbor zanemaril kaj je 
storil dobrega in katerih vprašanj naj bi se z vso vnemo ‘najprej 
lotil, ker smo to plat na zborih volivcev dokaj zanemarili. Sedaj 
je posebna priložnost, da bi sindikalne organizacije izvršile 
določen pritisk na občinske ljudske odbore, da bi se bolj zavzeli 
za izboljšanje življenjskih pogojev delovnih ljudi v komuni to 
pa seveda za čisto določene stvari, bodi za gradnjo stamovanj, 
ureditev družbene prehrane, razširitev trgovske mreže, bodisi 
za postavitev otroških jasli in drugih ustanov, ki 
neposreden dvig življenjske ravni državljanov.

pomenijo

Vlade
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Zmagovita pot idej Oktobra
(40-lctnica Oktobrske revolucije)

Moskovska »Pravda« je objavila te 
dai teze CK KP Sovjetske zveze oh 
štiridesetletnici Velike oktobrske revo
lucije. V uvodu je naglašeno, da so 
ruski delavci in kmetje pod vodstvom 
boljševiške partije in Lenina, pred štiri
desetimi leti vrgli kapitaliste in vele
posestnike z oblasti ter jo prevzeli v 
svoje roke. »To je pomenilo začetek 
nove dobe v zgodovini človeštva, dobe 
razbijanja imperializma in vzpostavlja
nja nove, socialistične družbe.« — piše 
dalje v tezah. Oktobrska revolucija je 
zaznamovala konec izkoriščanja člove
ka, konec socialnega in nacionalnega 
zatiranja ter oživela ideje socializma, 
miru, enakopravnosti in prijateljstva 
med narodi. Proti mladi sovjetski repu
bliki so se zbrale vse sile starega sveta 
— notranji in zunanji sovražniki — da 
bi jo zadušile. Toda vsi napori reakcije, 
da bi zaustavila zakoniti tek zgodovine, 
so doživeli polom. Po porazu fašizma v 
drugi svetovni vojni so se v Evropi in 
Aziji porodile in okrepile še druge so
cialistične države, Kitajska, Albanija, 
Bolgarija, Madžarska, Vietnam, LR Ko
reja, DR Nemčija, Mongolija, Poljska, 
Romunija, Češkoslovaška in Jugo
slavija.

»Sedaj se je socializem razrasel v 
nepremagljiv svetovni sistem, ki uspeš
no tekmuje s starim, preživelim siste
mom kapitalizma, stotine milijonov ljudi 
v Aziji \\ Afriki pa je vrglo s sebe

okove kolonializma pri čemer so jih 
vodile ideje Oktobra,« — je naglašeno 
v tezah.

»Velika oktobrska revolucija je bila 
nujen rezultat razvoja svetovnega kapi
talizma, skrajne zaostritve vseh njego
vih protislovij,« je zapisano v tezah. — 
Program borbe Partije za prehod od 
buržoazno-demokratične revolucije k 
socialistični revoluciji so predstavljale 
znamenite Leninove aprilske teze. Par
tija je hotela miren razvoj revolucije, 
ta pa Je bil preprečen, ker menjševiki' 
in eserji niso hoteli prekiniti z bur- 
žoazijo ter osredotočiti vse oblasti v ro- 
kan sovjetov.

Po zmagi Oktobrske socialistične re
volucije je vzpostavljena v Sovjetski 
zvezi diktatura delavskega razreda. Re
volucija je razbila stari protiljudski apa
rat in ustvarila nov aparat oblasti, ki 
je odražal prave interese delovnih ljudi.

»Zmaga socialistične revolucije v Ru
siji je imela velikanski vpliv na delovne 
množice drugih dežela. Vse dele sveta 
je zajel močan val revolucionarnih in 
narodnoosvobodilnih gibanj. Toda takrat 
so se začele komunistične partije na Za
hodu šele porajati ter zato niso mogle 
povesti večine delavskega razreda v boj 
ter zagotoviti zmago proletarske revo« 
Iucije.«

V tezah se potem prehaja na vpra
šanje graditve socializma v Sovjetski 
zvezi ter naglasa, da je uresničevanje 
te naloge v gospodarsko tako zaostali

agrarni deželi, kakršna Je bila Rusija, 
v pogojih ogorčenega odpora strmoglav
ljenih eksploatatorjev in sovražnega ob- 
krožanja sila težka stvar. Imperialisti 
so računali, da bodo preprečili graditev 
socializma v Sovjetski zvezi ter so zato 
preprečevali vzpostavitev normalnih od
nosov med Sovjetsko zvezo in drugimi 
državami, organizirali gospodarsko blo
kado in sabotaže. Toda v Sovjetski zvezi 
so v kratkem času postavili tisoče pod
jetij ob skupnih naporih Komunistične 
partije in delovnih ljudi. Uspešna iz
vršitev prvih petletk je pretvorila So
vjetsko zvezo v industrijsko deželo. Naj
težja naloga pa je bila socialistična pre
obrazba kmetijstva, Zmaga socializma je 
preobrazila vso deželo. Spremenila je 
njeno gospodarstvo kulturo ter način 
življenja ter privedla do vzpostavljanja 
novih odnosov med razredi in narodi.

Toda mirna socialistična izgradnja je 
bila prekinjena z verolomnim napadom 
imperialistične fašistične Nemčije, pra
vijo dalje v tezah. Zlom reakcionarnih 
sil, ki so podpirale Hitlerja, pa je ustva
ril pogoje za vzpostavitev ljudsko-demo- 
kratične ureditve v vrsti dežela ter v 
veliki meri vplival na razvoj narodno
osvobodilnega boja kolonialnih narodov.

Potem so podrobno navedeni gospo
darski uspehi povojnih petletk ter je 
naglašeno, da ima Sovjetska zveza vse 
pogoje, da gre uspešno naprej k komu
nizmu. »Graditev komunistične družbe 
ni danes več oddaljen, marveč neposre
den praktični cilj vse sedanje dejavnosti 
so- jetskih ljudi ter njihove vodilne sile, 
KP SZ.« Postavljena je naloga, da v 
čim krajšem času ujamejo in prebite 
najrazvitejše kapitalistične dežele glede 
proizvodnje na enega prebivalca.

Posebej pa je naglasen velik pomen 
sklepov 20. kongresa KP Sovjetske zve*
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To ni formalnost
Kar na dvorišču, kajti v to

varni »Zmaj« nimajo nobenega 
Primernega prostora za sestan
ke — se je zbralo okoli 140 
delavk in delavcev popoldanske 
i-n dopoldanske izmene,

Res je bilo na dvorišču hlad
no, toda ne vem, če je zaradi 
tega delovni predsednik tako 
hitel. Pozval je delavce, naj 
predlagajo kandidate, hkrati pa 
je izjavil, da je stališče okraj
nega sindikalnega sveta, da v 
»Zmaju« kandidirajo le enega 
kadidata. Sicer njihova volilna 
enota že ima enega kandidata, 
ki so ga izbrali volivci v Stav
benem mizarstvu, ki skupaj z 
»Marmorjem« in z »Zmajem« 
sestavlja tretjo volilno enoto. 
Povedal (je, da je zaželeno 
čim manj kandidatov (da ne bi 
komplicirali postopek) in da je

Prehrana - pralnice 
stanovanje

»2 e dolgo nismo imeli tako 
dobro obiskanega sestanka«, mi 
ie -.rekla neka tovarišica v »Šu
miju«- »Dvorana«, pravzaprav 
ena izmed delavnic je bila pre
majhna,- da bi sprejela vse de
lavke, ki so prišle na predvo
lilni sestanek šeste volilne eno
te občine Center.

Zares tehtno poročilo o delu 
občine Center je podal dose
danji odbornik te* občine, to
variš France Borštnik. Še po
sebej se je dotaknil težav te 
tovarne in povedal, da je obči
na seznanjena z izrednimi te
žavami, k) jih ima »Sumi« s 
Prostori in da kaže, da b,o dru
go leto končno tudi ta tovarna, 
ki zaposluje danes že čez 200 
delavk, dobila boljše prostore.

Po poročilu se je razvila ži
vahna raprava, saj se jih je kar 
15 priglasilo k besedi. Delavke 
So poudarjale potrebe izboljša
nja prehrane v Ljubljani, spra
ševale, kdaj bodo odprli pral
nice, še posebno so se zanimale 
Za gradnjo stanovanj, ker so 
mnoge delavke -te tovarne zelo 
Prizadete zaradi stanovanjske 
stiske.

Za svojega kandidata so v tej 
tovarni izbrali tovariša Fran
ceta Borštnika.

višji fo-rum že predvidel tova
riša Zontarja za kandidata- Ena 
izmed delavk je predlagala še 
eno kandidatko, Mihelo Liker, 
čeprav je delovni predsednik 
nekoliko poprej dobesedno Iz
javil: »Mislim, da ne bi kazalo 
postavljati več kot enega kan
didata. Če pa že hočete, tudi 
lahko. Toda zat.o je tu kandida
cijska komisija, ki bo tako im 
tak0 izbrala samo enega.«

Pred zbor so stopili kandida
ti in v kratkih besedah opisali 
svojo dosedanjo življenjsko pot 
in dejavnost. Tovariš Žerjav, 
kandidat delovnega kolektiva 
»Stavbenega mizarstva«, ki se 
je predstavil kot »sokandidat« 
tovariša Zontarja, je prebral 
nekoliko preobširno in presploš- 
no poročilo o delu občinskega 
ljudskega odbora Ljubljana 
-Center.

Tako se razprava ni mogla 
razviti in medtem, ko je sejala 
kandidacijska komisija, je po
vzel besedo tovariš Zontar in 
poročal o proizvodnih uspehih 
podjetja »Zmaj«, premalo pa se 
je zadržal na konkretnih teža
vah tovarne in kolektiva, ki šte
je 400 članov in dela v zelo sla
bih higienskih pogojih. Na 
vprašanje o delitvi dohodka v

tovarni je izostal podrobnejši 
odgovor.

Sledilo je poročilo predsedni
ka kandidacijske komisije, ki 
je izbrala za kandidata tovari
ša Zontarja. Predsednik ni dal 
tega predloga na glasovanje 
kot zahteva zakon. Tudi sicer 
na tem zboru niso niti enkrat 
glasovali z dviganjem rok.

Takšen postopek je ustvarjal 
videz ne glede na to, da zapo
sleni v »Zmaju« dobro poznajo 
tovariša Zontarja kot poštenega 
in predanega človeka in iskre
no pozdravljajo njegovo kandi
daturo — da je ta predvolilni 
zbor gola formalnost, kandidati 
pa že vnaprej določeni.

Po končanem zboru sem se 
še pogovoril s tovarišem pred
sednikom in nekaterimi drugi
mi tovariši. Njihovi odgovori 
So se glasil; v teni smislu, da
c o npč ■»'ovna1** rin
temo glasovanje in podobno pa 
je lp formalnost in bodo rekli, 
da so jo izpolnili, saj b} itak 
bil rezultat enak.

Zdi se, da odborniki sindikal
ne podružnice niso priprav na 
volitve vzeli dovolj resno- To 
je seveda glavni vzrok, da je 
zbor volivcev njihovega kolek
tiva bil kaj formalno izveden.

Z ZBORA VOLIVCEV TERENA ,»KRIM« V LJUBLJANI

Če bomo dobro gospodarili
Dvorana na Rakovniku je bi

la polna. Res, glede udeležbe 
torej niso bili v zadregi. Kon
čno ne more biti drugače, saj 
razpravljajo o tistih zadevah, ki 
jih žulijo. Kdo torej ne bi pri
sluhnil poročilu o delu občine.

Odbornik terena »Krim« v 
občini Rudnik, dr. Mari lan Der
mastja je poročal o delu občine, 
Najprej je odgovoril na vpra
šanja. ki so bila postavljena na 
zadnjem zboru volivcev o javni 
razsvetljavi, o jakosti oziroma 
šibkosti električnega toka na 
tem terenu in -povedal, da se

-Trikrat za Škofičevo...«
(Nadaljevanje s 1. strani) 

štiri tisoč dinarjev, kje pa pre
morejo... še slabše je za ti
ste, ki morajo stanovanje od
služiti z delom. Kar poglejte, 
nekatera dekleta so prišla z 
dopusta in so dobile kovčke 
pred vrati. Kakšen odnos je 
to ... tu bo treba nekaj...« — 
Predlagala je zakon o zaščiti 
podm a: emnikov.

Spet odobravanje. Govorila je 
v imenu mnogih.

In stroji. To je povest za 
sebe. Na velesejmu v Zagrebu 
so videli dva stroja za šiva
nje. Če bi odobrili 5 tisoč mark, 
bi stroja opravila delo 30 de
lavk. Koliko ceneje, koliko laž
je bi bilo...

»In bruto dohodek bi pove
čali, če bi imeli večji obrat, 
še več bi jih zaposlili...«

Govorile so vse, ne da bi se 
spuščale v drobnarije. Važno 
je to, kar vse teži.

Potem se je vrnila kandida
cijska komisija in sporočila na 
kratko: »Same ste izbrale. Tu
di me predlagamo Vero Ško
fič!«

Spet odobravanje — drugi 
aplavz za Vero.

Predlog so izglasovali. Vzdig
nilo se je okrog 150 rok.

»Je kdo proti?«
Da, v tretji vrsti se vzdigne 

roka.
Rahel smeh — kandidatka je 

sama proti.
Predsedujoči vabi, da se še 

kdo oglasi. Vstane Vera.
Zenske utihneje in Vera go

vori po domače:
»Zbor volivcev mi ni ničesar 

novega povedal, toda povem 
vam, da me vsi ti problemi bo
lijo. Tu v tovarni delamo, do
ma delamo, mlada dekleta, ki 
stanujejo pri skopuških in ne
usmiljenih gospodinjah, tudi 
samo garajo. Pravijo, da žena 
podpira tri vogale v hiši, jaz 
pa pravim, da jih kar štiri. Do
ma tri in v tovarni enega.«

»Toda povem vam,« je nada
ljevala Vera, »sprejemam kan
didaturo pod pogojem,^ da me 
o stvareh bolje obveščate, da 
na sestankih več govorite in da 
me tudi večkrta kličete na od
govor!«

Se nekaj besed o tovarni in...
Tretjič se je v dvoranici raz

leglo ploskanje.
S. Matelič

kmalu tudi temu predelu obeta
jo boljši časi, kajti v gradnji so 
trije -transformatorji. Sicer pa 
je znano; glav-na sredstva so šla 
za električne centrale in ^dalj
novode, mestna omrežja pa 
so ostajala takšna, kot so bila.

Potem — občinski ljudski od
bor Rudni,k bo še pred zimo 
zgradil na Rakovniku pokrito 
avtobusno čakalnico, cesto od 
igrišča d-o gimnazije .so že po
pravili, otroško igrišče ob Do
lenjski cesti pa še niso mogli 
začeti graditi, ker p-o.ljskih pri
delkov še -niso pobrali. Veliko 
vprašanj je bilo zaradi brivnice, 
ki je v tem naselju n.i; ker ni 
bilo tolkala drugod, bodo te dni 
odprli brivsko-f-rizerski salon 
blizu gostilne »Dolenje« ob Kar
lovškem -mostu.

Najbolj s-o prisluhnili odgovo
ru na vprašanje o graditvi 
zdravstvenega doma. Kje naj b,i 
stal, še ne vedo, ker še ni ur
banističnega načrta. Organizaci
ja Zveze borcev je že zbra-la 
nekaj denarja, računajo pa še 
na to, da -je nekaj v občinskem 
skladu -in na pomoč iz preven
tivnega sklada Zavoda za soci
alno za varo vanj e. Tore) vse ka
že, da bo Ljubljana tudi v tem 
delu dobila nov zdravstveni 
dom.

V občini Lj-ubljana Rud-nik je 
še vrsta problemov, pesem Pa 
se še vedno konča na tisto »vi
žo« — ni sredstev. Nekateri pra
vijo. zgradimo tudi -pri nas in
dustrijo. ... toda to bi še pove
čalo p-ra-v tiste težave, ki jih že 
zdaj najbolj tarejo — komunal
ne naprave in stanovanja. Mož
nosti v tej občini so drugje: v 
Barju ,in njegovi gospodarski 
u-reditvi. Glede tega so dela že 

.na pol poti. Regulacija Išč-icebo 
ta problem dokončno rešila. Po
skusi’z gojitvijo konoplje so le
po uspel i. Ta industrijska rast
lina tu uspeva, potrebno jo bo 
gojiti na večjih površinah, v

kooperaciji Poslovne zveze in 
barjanski kmetovalci bodo ure
dili konopljarno, kar bo po
memben vir dohodkov v tej ob
čini.

Ljubljana ima v svojem sta
novanjskem skladu letno mili
jardo 400 milijonov dinarjev, sa
ma občina Rudnik pa le 26 mi
lijonov. Boriti se bo treba, da 
bo Zavod za stanovanjsko iz
gradnjo začel graditi tudli na 
tem koncu.. Volivci s-o bili 
optimistični. Slišal sem besede-: 
»Bo že šlo, zdaj ko imamo svojo 
kom-uno!« Odgovori so bili j-a- 
sni. Nekoliko so se razživeli sta
novale; Hradecikega ceste, ki so 
opozarjali nase, da jih nova ob
čina ne bi pozabila, ko s-o izven 
njene gravitacije... Sami pa so 
bil; doslej b-olj navajeni one 
strani Gruberjevega preko-pa, 
kjer imajo trgovino, šolo... na 
tej strani pa neurejeno kanali
zacijo.

Predstavnik Socialistične zve
ze terena Krim je za tem pred
lagal kandidata za prvo volilno 
enoto, tov. dr. Dermastio in 
za drugo votivno enoto Maro 
Dermastio. Zbor volivcev je 
predlog s-o-glasno sprejel, tako 
da kandidacijska komisija ni 
imela pravega dela, saj bi res 
težko predlagali boljšega kandi
data. Morda je napačen vtis. da 
so za mizo delovnega predsed
stva preveč govorili o enem 
kandidatu. • Sicer pa drugih 
predlogov za če kakšnega kan
didata ni bilo.

D. D,

ČISTOČA V HIŠI 
S STALNO UPORABOtstHi"

(ISTRO ZA KOVINE IX STEKLO

se. Velikega pomena za uspešno uresni
čitev sklepov 20. kongresa pa je vsebin
ska preobrazba upravljanja industrije 
jn graditve, ki jih sedaj izvajata vlada 
'n Partija. »To predstavlja nadaljnje 
Ustvarjalno razvijanje leninskega načela 
demokratičnega centralizma v upravlja
nju gospodarstva. To omogoča boljše 
vsklajevanje centraliziranega državnega 
Vodstva narodnega gospodarstva s pove
čanjem vloge in pobude krajevnih orga
nov.« Nadalje se dodaja, da novi sistem 
Upravljanja industrije povečuje občutek 
odgovornosti vodilnih kadrov, odpravlja 
nepotrebne vmesne stopnje upravnega 
aparata ter zbližuje znanost in proiz
vodnjo.

Potem je v tezah zapisano, da so 
flvig gospodarstva in kulture zveznih re
publik ter nove naloge komunistične 
graditve zahtevale znatno razširitev 
hravic zveznih republik v vodstvu go
spodarstva. »KP bo še nadalje vodila 
odločen boj za čim širšo pritegovanje 
Uudskih množic k aktivnemu sodelova
nju v upravljanju države, vodstvu go
spodarstva. v boju proti birokratizmu in 
Za zmanjšanje administrativno - uprav- 
Uega aparata.«

V tistem delu tez, v katerem se go
vori o vlogi KP Sovjetske zveze, je na
paseno, da »Oktobrska revolucija in vse 
djene izkušnje verno kažejo, da je odlo
čujoč pogoj za izpolnitev svetovno-zgo- 
d°vinskega poslanstva delavskega razre- 

— strmoglavljenje kapitalizma in 
stvarjanje nove komunistične družbe, 

JT Vodilna vloga njegove avantgarde, 
•vstnunistične partije. V zvezi s tem se 
|*aSlaša, da je najvažnejši pogoj za 
uspešno dalo Partije njena idejna in 
•"Sanizacijska enotnost.« KP SZ je ves 
as svojega obstoja vodila boj za enot- 

fl°st proti frakcionaški dejavnosti anti-

marksističnih skupin in struj proti 
anarhističnim elementom, ki so skušali 
omajati partijsko disciplino.«

»KP in vse sovjetsko ljudstvo sta 
enodušno obsodila frakcionaško dejav
nost protipartijske skupine Malenkova, 
Kaganoviča, Molotova in Šepilova, ki se 
jim je pridružil.«

Ta antipartijska skupina, ki se je lo
čila od Partije in ljudstva, je nastopala 
proti liniji 20. kongresa, proti temu, da 
bi zmanjšali mednarodno napetost, proti 
vsem prizadevanjem za zvišanje živ
ljenjskega standarda, proti kultiviranju 
neobdelanih površin, proti preobrazbi 
upravljanja industrije in drugih ukre
pov.

V tezah je prav tako naglašeno, da 
se je KP SZ »brez omahovanja borila 
proti kultu osebnosti J. V. Stalina, ki 
je povzročil veliko škodo dejavnosti 
Partije in stvari komunistične gra,ditve 
ter obsodila napake, ki jih je on dopu
ščal v zadnji dobi svojega življenja, da 
bi na ta način odstranila možnost po
navljanja podobnih napak. Partija je 
podvrgla ostri kritiki kršenje leninskih 
norm partijskega življenja, oddaljeva
nje od leninskih načel kolektivnega vod
stva ter notranje partijske demokracije, 
kakor tudi kršenje socialistične zako
nitosti.«

Po tezah je »znak vitalnosti, moči in 
zrelosti marksistične partije njena spo
sobnost, da ustvarjalno uporablja revo
lucionarno teorijo pri reševanju nalog, . 
ki jih postavlja pred njo življenje. Po
sebej je naglašeno, da so v duhu mark
sistične teorije tuji kakršen koli dogma
tizem in težnja, da bi sklepali iz na 
pamet naučenih teoretičnih postavk.

Poseben del tez govori o zunanji po
livki Sovjetske zveze, pri čemer je na
glašeno, da se je Sovjetska zveza po

drugi svetovni vojni v OZN dostikrat 
borila za razorožitev ter za zmanjšanje 
oborožitve in oboroženih sil. Prav tako 
je naglašeno, da se je Sovjetska zveza 
vedno trudila, da bi bila uporaba atom
skega orožja prepovedana ter da bi pre
nehali s poskusi z atomskim orožjem. 
»Sovjetska zveza je bila vedno priprav
ljena sodelovati s tistimi silami kapita
lističnega sveta, ki so zainteresirane 
za ohranitev miru. V’tezah je prav tako 
Izraženo mnenje, da vojna dandanes ni 
neizbežna.

Ko se dotika velikega vpliva Oktobr
ske revolucije za usodo človeštva, je v 
tezah naglašeno, da so krenili po poti 
Sovjetske zveze narodi vrste dežel Ev
rope in Azije. Zmaga socialistične revo
lucije na Kitajskem in v drugih deželah 
demokracije je najpomembnejši dogo
dek svetovne zgodovine po Oktobru le
ta 1917. Potem pa se v tezah govori 
o enotnosti interesov in široki poveza
nosti dežel socialističnega tabora.

Nadalje je v tezah podčrtano, da 
krepe sovražniki socializma svoje na
pade proti marksizmu-Ieninizmu,_ proti 
socializmu kot znanosti in kot _ družbeno
ekonomskemu sistemu ter širijo lažne 
ideje o tako imenovanem »nacionalnem 
komunizmu« ter revizionistična nazi- 
rania.

Ob koncu tez se naglaša, da »dogodki 
zadnjih štiridesetih let pričajo, da lahko 
le socialistična preobrazba družbe pri
vede človeštvo iz slepe ulice; v katero 
ga je pripeljal kapitalizem, da lahko 
reši socialne probleme, pred katerimi 
stoji današnje človeštvo. Samo sociali
zem lahko ustvari pogoje za neoviran 
razvoj proizvajalnih sil, odpravi gospo
darske krize, brezposelnost, bedo delov
nih ljudi ter nevarnost novih rušil
nih vojn ter zagotovi trden mlr naro
dom.*

Na osnovi 10. čl. zakona 
a pristojnosti občinskih 
in okrajnih ljudskih od
borov razpisuje komisija 
za razpis mest direktorjev 
podjetij pri Občinskem 
ljudskem odboru Divača 

mesto

DIREKTORJA
Mizarskega podjetja 

Senožeče
Pogoji: tehnik lesne stro
ke ali mizarski mojster z 
večletno prakso v uprav
no - komercialnih poslih 

obrtnega podjetja. 
Udobno družinsko stano
vanje na razpolago. Pla
ča po tarifnem pravilniku. 
Prijave s kratkim opisom 
dosedanjega službovanja 
je dostaviti komisiji'naj
kasneje do 25. okt. 1957. 
Nastop službe je možen 

takoj.

Tovariš Plut, železostrugar iz 
»Toplovoda« je trdna korenina.

PETDESET LET 
OB STRUŽNICI

Bil0 je leta 1930. V Strojnih 
tovarnah v Ljubljani so delav
ci žo dalj časa stremel,;, da bi 
v oddelku 2, dobili enake plače, 
kot jih imajo njihovi tovariši 
v glavnem obratu. Nekega dne 
je delavec Plut rekel obrato- 
vodji:

»Ob tej plači pa res ne mp- 
rem delati«. Obratovodia ni nič 
pomišljal, ampak je hitro od
vrnil:

»Ce ne morete, potem lahko 
greste«.

Plut je, odšel, da bi ustavil 
stružnico, v naslednjem tre
nutku pa je glasno zažvižgal. 
To je bil znak. Vsi delavci v 
tem obratu so takoj zapustili 
delo •.

*

Takih in podobnih dogodkov 
iz predvojnih let se spominja, 
kvalificlrani delavec - strugar 
tovariš Plut. še več. Prav te 
dini je minilo 50 let, odkar je 
prvič prijel za ročico stružnice. 
Ko sem ga obiskal v podjetju 
»Toplovod« na Trati pri Ljub
ljani in ga vprašal, kako se po
čuti v teh letih, mi je rekel:

»O, kar dobno. Delal bom, 
dokler bom mogel. Veste, tudi 
drugi ljudje delajo, potem ko 
se upokojijo. Sicer, kaj ,pa bi 
počel. Navadil sem se te struž
nice jn zlepa se ne bpm ločil 
od nje«.

Ko sem ga prosil, maj mi kaj 
p,ove, kako je vzgajal vajence, 
se mu je obraz razjasnil. Po
gledal me je izpod naočnikov 
in začel:

»Veliko ljudi me pozna. Po
zdravljajo me. Jaz se jih ne 
spominjam, šele ko mi povedo, 
kije smo se prvič srečali, vem, 
da so to moji nekdanji vajen
ci. Sicer, kaj b; vam pripove
doval, kar sami vprašajte to
variša Glavana, njega sem nam
reč jaz učil. Sprva sva imela 
»veliko šolo«- Preden je bil 
prišel k meni je bil v rokah 
nekega drugega pomočnika, ki 
se za svojega vajenca ni pre
več brigal«. No, tako vsaj Gla
van pripoveduje. Začela sva na 
novo. Malo ie bilo treba potrp
ljenja dn dobre volje, pa je šlo. 
Zdaj je ta »moj vajenec« med 
najboljšimi strugarji v podjet
ju«.

• -*
Ni majhna reč, če je človek 

50 let ob stroju. Tako so mj re
kli njegovi delovni tovariši. 
Plut je najboljši strugar. Se 
vedno opravlja delo z vso svo
jo natančnostjo. Vedn-o nam, 
mlajšim delavcem, rad priskoči 
na pomoč z bogatimi izkušnja
mi. Vsi mu želimo ob tem ju
bileju, da bi ob svoji stari 
stružnici delal še vrsto let. Tem 
čestitkam se pridružuje tudi 
naše uredništvo;

BESEDA BRALCEV

NA NIŽJE DELVN0 MESTO ...
Aton Legat, stikalec hidroelektrarne Završmca, ki 

je obrat podjetja Elektrarna Moste-Zirovnica, se je te 
dni pritožil Občinskemu arbitražnemu svetu na Jese
nicah proti odločbi delavskega sveta, da se prestavi na 
nižje delovno mesto, s čimer mu je bila znižana tarifna 
postavka od 69 na 60 dinarjev na uro. Pritožbo je po
slal tudi nam v pogled, iz katere posnemamo naslednje:

V odločbi o premestitvi na nižje delovno mesto je 
rečeno, da se premešča zaradi prekrškov po členu 66 
pravil podjetja. Ta člen pa vsebuje 19 točk, zaradi 
česar pravzaprav ni jasno, kakšen prekršek je storil. 
Pritožitelj trdi, da je premestitev posledica spora med 
njim in direktorjem podjetja. Legat je bil namreč prvi 
predsednik delavskega sveta tega podjetja in zdaj naj 
bi se mu direktor maščeval za kritike tarifne, perso
nalne in splošne gospodarske politike podjetja. In dalje 
pravi: »Dalje sem kritiziral direktorja zaradi samo
volje, izigravanja sklepov delavskega sveta in končno 
zaradi kulta osebnosti. Kasneje, ko mi je upravni od
bor, bolje direktor, zagrozil z represalijami, sem iz
našal svoje kritike v javnosti izven podjetja, nakar je 
delavski svet, bolje direktor, sklenil, da se me preda 
zaradi teh kritik rednemu sodišču v kaznovanje. Toda 
za izvršitev tega sklepa ni bilo poguma, nakar je 
sledila odločba o premestitvi.. .<

Potlej navaja imenoval še, da delavski svet ni 
sklepal o premestitvi na nižje delovno mesto, da so 
mu plačo takoj znižali, čeprav se je pritožil in odločba 
o premestitvi še ni pravnomočna ter da ima polnih 33 
let delovne dobe kot stikalec in da mu glede strokov
nega znanja ne more nihče ničesar očitati.

Predvsem moramo naglasiti, da poznamo samo eno 
plat kolajne in vsak nam bo potrdil, da je tako ravna
nje več kot nedopustno, če je vse tako, kot je napisal 
tovariš Legat v pritožbi Občinskemu arbitražnemu 
svetu. Kaj pomeni znižanje tarifne postavke za člove
ka, ki je tik pred upokojitvijo, pa ni treba posebej 
naglašati.

Pri vsem tem nam ni jasno le to, da so se odnosi 
zaostrili šele sedem let potem-, ko je bil Legat pred
sednik delavskega sveta. Potemtakem je precej težko 
spravljati v zvezo funkcijo predsednika delavskega 
sveta z odločbo o premestitvi na nižje delovno mesto, 
kar se je zgodilo letos 11. julija. Take možnosti pa ni
kakor ni moč izključiti, saj je čisto možno, da je direk
tor dolgo čakal na ■ugodno priložnost, da se znese nad 
nekom, ki ga je kritiziral in mu zmešal štrene v pod
jetju, da ne more več sam gospodariti po svoji glavi. 
Vsekakor pričakujemo, da bo še direktor povedal, kako 
je s to stvarjo, zelo koristno pa bi bilo slišati tudi 
mnenje sindikalne podružnice tega podjetja.

PUSTITE NAS DO BESEDE
Ne bom govoril o pomenu 

zborov volivcev, na srcu mi 
leži nekaj drugepa, kar opažam 
na zborih volivcev. Mislim 
namreč, naj bi se zbori vo
livcev začenjali bolj zgodaj m 
ne šele ob osmih zvečer, kakor 
je v Ljubljani navada, ker se 
potem zavlečejo pozno v noč 
in vsi hite domov. Razen tega 
so poročila funkcionarjev na
vadno sila dolgovezna in tako 
ne ostane dosti časa za raz
pravo. Tako tisti državljani, ki 
bi radi kaj povedali, večkrat 
tudi kaj pametnega predlagali, 
ne pridejo do besede, ali pa 
jih priganjajo: »Kratko, hitro!

No, prav bi bilo, da bi se tega tudi sami držali. 
Konec koncev se dogaja, da volivci takrat, ko morajo 
o čem glasovati, niti ne vedo za kaj glasujejo, ker se 
vsem tako neznansko mudi domov, ali pa glasujejo 
tudi proti svojemu mnenju samo zato, da bi bilo že 
konec sestanka. Zbor volivcev naj bo torej res zbor 
volivcev, na katerem naj bi prišli do besede vsi, ki 
kanijo kaj pametnega povedati. Dolgoveznih osebnih 
zadev ne mara seveda nihče poslušati. Zbor volivcev je 
pravzaprav edini forum, na katerem lahko vsflk pove 
svoje mnenje o aktualnih zadevah. Časopisje namreč 
ne objavi vseh dopisov, pa tudi vsi državljani nismo 
toliko pismeni, da bi tisto, kar nam leži na srcu, 
spravili na papir.

Bodimo torej na zborih volivcev kratki in jedrnati, 
da bodo odhajali ljudje s takih zborovanj zadovoljni 
ne samo, da so nekaj zvedeli, marveč, da so tudi sami 
nekaj prispevali k napredku. !• C.
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RAZPIS
Državni zavarovalni zavod, Direkcija za LR Slovenijo v 
Ljubljani, razpisuje za svoje organizacijske edinice na

slednja prosta delovna mesta:
DIREKCIJA LJUBLJANA:

1 strojni inženir, 1 pravnik, 1 knjigovodja-revizor, 
1 interni uslužbenec z nepopolno srednjo šolo. 

PODRUŽNICA CELJE:
1 Inženir agronomije oziroma kmetijski tehnik,
3 interni uslužbenci s popolno srednjo šolo,
1 interni uslužbenec z nepopolno srednjo šolo (ar
hiv in ekspedit).

PODRUŽNICA RADOVLJICA:
1 stroj, tehnik, 2 interna uslužbenca 9 popolno sred. 
šoto ali z nepopolno srednjo šolo in večletno prakso,
2 terenska uslužbenca z nepopolno srednjo šolo. 

PODRUŽNICA VIDEM-KRŠItO:
1 agronom oziroma kmetijski tehnik, 1 veterinar,
4 interni uslužbenci s popolno srednjo šolo ali nepo
polno srednjo šolo z daljšo prakso — moške moči.

PODRUŽNICA MARIBOR-MESTO:
2 interna uslužbenca s popotno srednjo šolo in prak
so (moške moči), 2 pripravnika s popolno srednjo 
šolo (moške moči).

PODRUŽNICA NOVA GORICA:
3 interni uslužbenci s popolno srednjo šolo. 

PODRUŽNICA NOVO MESTO:
3 interni uslužbenci s popolno srednjo šolo. 

PODRUŽNICA POSTOJNA:
2 interna uslužbenca s popolno srednjo šoilo (moške 
moči), 1 pripravnik s popolno srednjo šolo.

PODRUŽNICA PIRAN:
1 interni uslužbenec s popolno srednjo šolo,
2 terenska inštruktorja z nepopolno srednjo šolo,
2 zastopnika za Koper in Izolo z nepopolno srednjo 
šoto.

PODRUŽNICA TRANSPORT:
2 interna uslužbenca s popolno srednjo šolo.

Pod delovno mesto internih uslužbencev spadajo razni 
administrativni in manipulativni posli vseh zavarovalnih 
vrst. — Potrebna šolska izobrazba za interne uslužbence 
je popolna srednja šola (gimnazija z maturo ali tehnikum 
z diplomo), v izjemnih primerih pride na podružnicah v 
v poštev tudi mala matura. Za terenske inštruktorje in 
zastopnike — uslužbence zadostuje nižja srednješolska 
izobrazba (mala matura). — Prošnje s kratkim življenje
pisom ter z navedbo šolske izobrazbe in even-t. službenih 
let je nasloviti na pristojno podružnico ali na Državni 
zavarovalni zavod, Direkcija za LR Slovenijo, Ljubljana, 

Miklošičeva cesta 19.
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OB TRIDESETLETNICI TOVARNE KOVINSKE GALANTERIJE V LJUBLJANI

Poznate Tovarno kovinske galanterije v 
Ljubljani? Prav gotovo boste dejali, da je 
ne poznate. Marsikateri star Ljubljančan bo 
tako dejal. Vendar, če ne poznate tovarne in 
delavcev, ki delajo v njej, poznate njene 
izdelke ali pa jih vsaj nosite, uporabljate.

Vsak dan si obuvate čevlje. Rjnčice so 
proizvod Tovarne kovinske galanterije. 
Aktovke in kovčke zapirate, kadar greste na 
potovanje, na izlet. Tudi ključavnice so nji
hov proizvod. Z zadrgo si zapenjate bluze in 
hlače, zapirate aktovke. Tudi zadrge so pro
izvod te tovarne in edinole v tej tovarni pri 
nas jih izdelujejo. O, pred leti ni bilo zadrg. 
Bile so, vendar je bilo le potrošnikov več, 
kot so jih lahko v tovarni proizvedli.

Predaleč bi prišli, če bi naštevali, kaj vse 
izdelujejo delavci Tovarne kovinske galan
terije. Kratko povedano. Takole okoli 300 
proizvodov v 700 različnih dimenzijah.

Ce vas bo kdaj slučajno zanesla pot v 
obrat te tovarne v Ljubljani ali Tacen, sko
rajda ne boste verjeli, da res vse to izdelu
jejo v njej. Zakaj? Stroji so stari, iztrošeni. 
Tako je še marsikje drugje. Vendar: Okoli 
40% knjižne vrednosti komaj veljajo njihovi 
stroji, 60% so je že morali odpisati — za 
toliko so iztrošeni. Po vojni je podjetje do
bilo le dvoje ekscentričnih .stiskalnic iz do
mačih tovarn, drugega nič. No, še več je 
dobilo, če bi k temu prišteli okoli 1.700 orodij, 
ki so jih izdelali doma, v domačih delavnicah 
— orodjarnah za vrsto in vrsto proizvodov. 
Toda orodja se izrabijo prej kot se obrestu
jejo, ali kakor pravimo, amortizirajo. To pa 
pomeni, da je moral kolektiv iz sredstev 
podjetja primakniti marsikakšen dinar za 
obnovo orodij. Vsak nov izdelek, ki se ga 
lotijo, terja novo orodje. Moda pa, saj veste, 
kako različna je. Sedaj to, drugikrat drugo 
in za vsako željo, za vsak okus — novo 
orodje...

In če k vsemu temu prištejemo še, da 
prostori niso primerni za to vrstno obrato
vanje, da zaradi njih ni moč organizirati 
dela na praktičnejši, modemi način, potem 
boste še z večjo pozornostjo prisluhnili po
datkom o proizvodnih uspehih kolektiva.

Marsikdo bo seveda dejal, da je bilo tole 
doslej le tarnanje. Vendar, bolje je povedati 
resnico, saj se potem res lahko čudimo, kako

je kolektiv ob takšnih pogojih dosegel to
likšne uspehe. Poglejte!

Pred tremi leti je bilo v podjetju zapo
slenih 327 delavcev in uslužbencev. Letos v 
prvem polletju le še 279 delavcev in usluž
bencev. Vrednost in obseg proizvodnje za
voljo tega nista manjša pač pa sta porastla. 
— Medtem, ko je leta 1954 ustvaril delavec 
za 1,653.000 dinarjev proizvodnje, bo letos 
le-ta ob koncu leta znašala na delavca 
2,606.000 dinarjev. Količinsko pa je v tem 
času proizvodnja porasla od 2.217 kg na za
poslenega pred tremi leti na 3.131 kg letos, 
kar znaša v odstotkih 41,23.

Torej, manj delavcev, večji dohodek.
Tovarna kovinske galanterije v Ljubljani 

že leta in leta zalaga naš. trg z najrazličnej
šimi proizvodi za široko potrošnjo. Glejte, 
in pred tremi leti se je uvrstila med izvoz
nike. Doslej so izvažali svoje izdelke v glav
nem v Turčijo. Toda vse več in več naročil 
dobivajo, tržišče se vsebolj in bolj širi in 
verjemite ali ne, izvozu ne morejo ugoditi. 
Se lepše uspehe bi dosegli, če zaradi proiz
vodnih težav ne bi morali odklanjati naročil, 
naročil za zakovice in rinčice v stomilijon
skih številkah zaradi pomanjkanja hitro- 
tekočih stiskalnic. In te, kot upajo, bodo 
vendarle dobili. Pravkar se pogajajo za na
kup dveh stiskalnic, ki naj bi jih dobili iz 
Zahodne Nemčije. Takšnih . namreč še ne 
izdelujemo pri nas, in morali jih bodo uvo
ziti. Ostale vrste stiskalnic in strojev, ki jih 
Izdelujemo doma, bodo, upajo sčasoma že še 
dobili.

Lani so izvozili raznovrstnih izdelkov za 
nekaj manj kot 6 milijonov dinarjev. Letos 
so s svojim izvozom že precej, precej bolj 
pomagali skupnosti. Za skoraj deset in pol 
milijona dinarjev raznih proizvodov so že 
izvozili v prvem polletju.

Nekdo je ob proslavi dejal, da ta kolektiv 
odlikujeta dve stvari: tenkočutnost do široke 
potrošnje in skromnost. Res, to dvoje je odli
ka In zavoljo tega ne velja pozabiti na stare 
tovarne, ne pozabiti na Tovarno kovinske 
galanterije, kadar bo šlo za razdeljevanje 
sredstev za obnovo strojev in naprav, stro
jev, ki so že nekajkrat amortizirani, kot pra
vimo, strojev, ki bi jih morali že zdavnaj 
obnoviti, saj so se že več kot enkrat izpla
čali. 468-57

- potrošnik
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Slavnostna seja DS ob tridesetletnici obstoja tovarne.

PISMO IZ CELJSKE BOLNIŠNICE

V našem listu smo pred ne
davnim pisali o ozimnici in de
jali, da cene kmetijskih pridel
kov naraščajo. Ali je to povsem 
upravičeno? Zaradi letošnje le
tine ne hi smeli biti v skrbeh 
za ozimnico. Samo v Sloveniji 
bo letos na primer 14.000 vago
nov krompir i a več kot g p po
trebujemo. Toda cene rastejo?

Glavni vzrok o preveliki raz
liki med odkupno in prodajno 
ceno, v pretogem posredovanju 
na drobno (premalo trgovin 
Itd.), in tretji vzrok, pomanjk
ljivo trgovanje, tja »v tri dni« 
kot bi dejali. Zaradi vsega tega 
vse tiste nerodnosti, ki so nam 
znane v zvezi z odkupom. 
Spomnimo se samo visoke cene 
gob. ki so jih letos plačevale 
zadruge, medtem ko zdaj skoraj 
da ne vedo kaj z njimi. Ali bo 
zdaj potrošnik plačeval astro
nomske cene za takšno kratko
vidnost, ali jih bo zadruga 
prodajala z izgubo?

Vsaj 140.000 ton v Sloveniji 
(v vsej Jugoslaviji 'pa 220.000 
vagonov) bo znašal presežek 
krompirja, ki je eno osnovnih 
živil pozimi. Normalno bi bilo, 
da bi se cene oblikovale v skla
du z zakonom ponudbe in pov
praševanja. Dogaja pa se že, da 
nekatere zadruge odkupujejo 
krompir po 10,11 in celo 12 di
narjev za kilogram (cena ne. bj 
smela biti nad 8 dinarjev). Kaj 
se lahko zgodi? Potrošnik bo 
mora-l kupovati krompir drago, 
zadruga ne bo mogla prodati, 
kar je odkupila, in pridelovalci 
ne bodo mogli vnovčiti vsega 
svojega pridelka. Torej: na eni 
strani draginja, na drugi strani 
Pa propadanje blaga.

Če vzamemo v roke statistič
ne podatke o cenah na debelo 
ali na drobno v raznih krajih 
Slovenije, smo lahko več kot 
presenečeni. Razlike so večje

kot na primer med jugom In 
severom Francije, kjer so raz
dalje približno 2000 kilometrov. 
In to v Sloveniji, kjer promet
ne zveze niso tako slabe. Ali je 
temu kriva neobveščenost naših 
trgovcev ali njihova negibčnost 
ali brezbrižnost? Spomnimo se 
še enkrat na dobro letino para
dižnikov v Prekmurju, kjer so 
ga pridelovalci prodajali po 8 
dinarjev za kilogram. Ljubljan
ski grosist; so takrat kupovali 
paradižnik v Kopru po 22 in v 
Gorici po 20 dinarjev, potrošnik 
na Jesenicah ga je plačeval po 
50 dinarjev, v Ljubljani pa kot 
pribito po 40 dinarjev za kilo
gram. Grosisti so se čudil; — 
za to ne vedo — potrošnik naj 
seveda plača takšno nevednost.

• Sadje in zelenjava ne bi bila 
tako draga, če bi imeli več tr
govin na drobno. To velja še 
posebno za večja mesta in in
dustrijska središča. Na Jeseni
cah na primer imajo le tri tr
govine s sadjem in zelenjavo. 
Tako slabo razvita trgovska 
mreža te vrste je tudi drugod. 
Če bi imeli . več trgovin, tedaj 
bi lahko le-te posredovale tri
krat več, blaga in med njimi bi 
se vnela konkurenca. Detajlist 
bi lahko postavljal grosistu po
goje in tako dobival ter proda
jal kakovostnejše blago. Danes 
pa mora vzeti vse, kar dobi, 
potrošnik pa kupiti tisto, kar 
ima edina trgovina v naselju.

V Ljubljani pride ena trgovi
na s sadjem In zelenjavo na

4.300 prebivalcev. Promet v teh
prodajalnah pa je večji kot 
kjerkoli v svetu. Pogostokrat 
slišimo, da ni lokalov. Morda 
bo nov,i odlok o namembnosti 
lokalov, za katerega se že dol
go bore i potrošnik i občina 
i Sekretariat za blagovni pro
met, stisko nekoliko olajšal. 
Poznalo se bo. vendar to vpra
šanje do kraja še ne bo reše
no. Mnogo bi lahko odpomoglo 
stojnice, kakršne imajo drugod 
po svetu, celo po pariških bul
varjih, kjer lahko kupite sadje 
od jutra do večera, ne na tako 
kot v Ljubljani, da morate prav 
na trg, če si zaželite grozdja. 
(Navadno ga popoldne ne bi 
niti dobili.) Seveda pa se temu 
naši urbanisti močno upirajo, 
kot da ne bi mogli urediti lepih 
stojnic. Koliko sadja, ki sedaj 
segnije, ker ga ne morejo pro
dati, bi našlo tako pot do po
trošnika!

• • *

Novica za potrošnika: pravijo, 
da bodo letos jajca po istih ce
nah, kot lami, za prihodnje leto 
obetajo celo nižje cene. Dogra
jene bodo namreč velike hla
dilnice. kamor bodo lahko spra
vili 10 milijonov jajc, odkuplje
nih v sezoni im zatrjujejo, da 
jih bodo prodajal; pozimi cene
je kot kmetje. Upajmo.

• » *

Podobno je tudi z mlekom in 
mlečnimi izdelki. Spet moramo 
zapisati, da je mleka dovolj, da 
pa so nenavadne razlike med 
odkupno in prodajno ceno, za 
vzroke pa noče nihče nič vede
ti. Nekateri krive mlekarne, 
drugi prevoz. Vzroki? Mleko je 
še vedno predrago — preveliki 
so stroški, prevelike razlike 
med ceno proizvajalcev in pro
dajalcev — mlekarn.

• * *

Vse to tare nas potrošnike in 
o tem govore volivci na svojih 
zborih. Ne samo govoriti, tudi 
odpravljati je treba slabosti na
še trgovske mreže. Tako bo ena 
temeljnih glavnih nalog občin
skih ljudskih odborov prav 
skrb Za ureditev preskrbe, or
ganiziranje dobre mreže na 
drobno na svojem področju. 
Zato je tako važno, da izvolimo 
v občinske ljudske odbore naj
boljše ljudi, ki ne bodo samo 
ugotavljal; slabosti in nanje 
opozarjali, marveč jih tudi od
pravljali. D. D.

ClCi |a to %e& ni denarja ?
Zdravim se v celjski bolnišni

ci na pljučnem oddelku. Z osta
limi bolniki ogledujem nedogra
jen del bolnišnice. Kdaj neki jo 
bodo dogradili in tako zmanj
šali stisko, kot je na primer v 
našem oddelku? Menim, da bi 
bil že čas najt; sredstva, da bi 
končali ta del, ki že leita čaka 
v surovem stanju. Ne vem po 
kakšnem načrtu izgrajujejo bol
nico in kakšne so težave zaradi 
finančnih sredstev, pišem le o 
tem kar sam vidim, občutim. 
Težko ie namreč najt; odgovor 
na vprašanje za kaj še to delo 
ni končano, saj so ga pričeli že 
med vojno. Z malo dobre volje 
bi tudi- to lahko dogradili, da 
ne bi bolnik; na našem oddel
ku ležali dobesedno tako kot 
zakonci, ter, da ne bi bilo tre
ba odvračati bolnikov, potreb
nih zdravljenja v bolnišnici do
mov, kjer je zdravljenje težje 
in manj uspešno. Zamislite in 
presodite ali je zdravljenje tu
berkuloze bolnika uspešno, če 
jih leži v sobi, ki meri 7 X7 m 
kar 12 in to nekateri težko bol
ni. Povrhu tega še to: t| pro
stori so bili zadnjič 1955. leta 
beljeni.

Na pljučnem oddelku imamo 
tudi verando, na kateri je res 
prijetno, ker je zračno — z iz
jemo tiste dni, kadar -nam cin
karna pošlje kakšno »porcijo« 
plina — in za bolnike, ki bolu- 
jejo na TBC kar primerno. To
da poglavje zase je kakšna je 
ta veranda, ki je prizidek k sta
remu delu bolnišnice. Prizidek, 
ki tvori četrto steno verande 
je od zunaj kakor tudi od »no- 
fcraj neometan. Odprtina na tej 
•teni, velikosti ca 3 X 3 m, ki 
iPibile predvidene za okna. ni- 
piajo niti okenskih .okvirov ali

kakih zaves, da bi se bolniki v 
času nevihte zavarovali; tedaj 
mora bolnik, ki leži pri bodo
čem oknu odmakniti svojo po
steljo, če noče biti moker. Na 
ostalih stenah vidiš še vse 
ostanke prejšnjega zunanjega 
lica stavbe; tako napušč strehe, 
napeljavo strelovoda, odtočno 
strešno cev ter odpadel omet. 
Na eni steni, ki meji na stra
nišče, je celo en kot obit kar 
z deskami, kakor pri drvarnici. 
Pravijo, da je to provizorij, 
vendar je ta provizorij že od 
1949 leta in v njem prebivajo 
bolniki do pozne jeseni.

Ne vem pa kako bi se tisti, 
ki so odgovorni za tako stanje, 
počutili, če bi kakih 6 mesecev 
»letovali«* na tej verandi! Če 
so se našla sredstva za adapta
cijo oziroma zgraditev moderne 
restavracije na Starem gradu, 
kar je sicer potrebno iz tujsko- 
prometnega vidika, in temu 
pravzaprav ne oporekam, ven
dar bi morala imeti ustanova, 
kakršna je bolnišnica, prednost 
ne glede na to Iz katere sklede 
gre ta denar. Saj končno gre 
za človeka — našega človeka v 
socialistični državi!

Ne pritožujem se glede zdra v-

Novi elektronski 
mikroskop

V nekem francoskem podjetju 
so izdelali elektronski mikro
skop, ki predmet poveča do 
10.000-krat. S temi mikroskopi 
bodo že v prihodnjem letu opre
mil; nekatere pariške razisko
valne laboratorije.

niških uslug, hrane in postrež
be, toda prav zaradi neurejeno
st; naših prostorov se bolniki 
pljučnega oddelka počutimo

manjvredne. Zato bi želel, da 
se še pred zimo nekaj ukrene, 
v bližnji prihodnost; na dogra
ditev zaključi. J. A.

Sindikalna podružnica Tovar
ne avtomobilov v Mariboru je 
obravnavala na svojem petem 
plenumu varnost delavcev pri 
delu. Ugotovljeno je, da je od
stotek nesreč v toku zadnjih 
let znatno padel, vendar letos 
opažajo zopet rahlo naraščanje.

Tovarna izdeluje okoli štiri 
tisoč raznih sestavnih delov za 
avtomobile v več kot deset ti
soč operacijah. Vskladit; ter
minsko vsa s tem povezana de
la, priprave, izdelave, kontrole, 
vskladiščenja, montaže in od
preme je zelo težavno opravilo. 
Material v vseh oblikah, veli
kostih in količinah potuje od 
delovišča k delovišču, iz roke v 
roko. S tem povezana organiza
cija in mehanizacija transporta 
pa še ni dosegla .predvidene 
stopnje. Zato so delavci primo
rani ročno nakladati, razklada
ti in prenašati material v veli
ko večji meri, kot bi to sicer 
bilo potrebno.

Prav v zvez; ugotavljajo, da 
izvira 60°/» vseh nesreč pri pro
metu in prenosu materiala. Na 
strojih so imeli le 16% nesreč, 
z orodjem pa 11%.

Drugo vprašanje, .kj otežkoča 
prizadevanje za varnost pri de
lu, je še težavnejše. Tovarna je 
še v stalnem razvoju. Saj dela

šele s polovico svoje zmoglji
vosti. V kolektiv prihajajo vsa
ko leto novi delavca. Samo 'lani 
so jih sprejeli na novo okoli 
osem sto. To vpliva na pogosto 
menjavanje dela in delovišča 
delavcev.

Vse to se kaže tudi v številu 
nesreč. Novinci so pri delu 
manj vešči. Menjava dela in 
načina dela ruši že pridobljene 
navade. Osvojitev novih izdel
kov pa zahteva večjega stro
kovnega prizadevanja. Vse 
skupno pa močno zmanjšuje 
pazljivost za varnost pri delu. 
Statistika o vzrokih nesreč to 
lepo potrjuje. Največ nesreč je 
zaradi napak, katerim je vzrok 
nepazljivost ali neveščnost.

Na osnovi teh ugotovitev so 
sklenili, da bodo — da bi 
zmanjšali nesreče — še na
prej izboljševali organizacijo in 
mehanizacijo transporta materi
ala. Skušali bodo čim manj me
njavati delovna mesta. Za vsa
ko delo bodo izbrali za to naj
bolj primernega človeka.

V strokovni vzgoji bodo v 
večji meri poudarjali važnost 
varnosti pri delu in pa delovi
šča bodo bolj prilagodili zmog
ljivosti posameznika. Skrbeli 
bodo za uvedbo raznih manjših 
olajšav, ki zmanjšujejo telesno

ob Štiridesetletnici velikega oktobra

Objavljamo nekaj odlokov, ki 
sta jih sprejela Centralni izvršni 
komite sovjetov Svet ljudskih ko
misarjev, takoj po zmagi revolu
cije 7. novembra 1917.

0 odpravi razredov In naslovov
1. Vsi razredi in razredne delitve, 

vsi razredni privilegiji in razločki, 
vse razredne organizacije in ustanove 
in vsa civilna dostojanstva se od
pravljajo.

2. Vsi družbeni razredi (plemiči, 
trgovci, mala buržoazija itd.) in na
slovi (princ, grof in drugi) ter vsa 
imenovanja po civilnem dostojanstvu 
(tajni državni svetnik in druga) se 
odpravljajo in uvede se splošni naziv 
državljanov ruske republike.

3. Premoženje in ustanove plem
stva prevzamejo ustrezna avtonomna 
zemstva.

4. Premoženje trgovskih in bur
žoaznih organizacij neposredno pre
ide v roke krajevne samouprave.

5. Vse razredne ustanove vseh 
vrst, z vsem premoženjem, pravilniki 
in arhivi vred, prevzamejo v upravo 
občine in zemstva.

6. Vsi členi obstoječih zakonov, ki 
se tičejo teh zadev, se s tem razve
ljavljajo.

7, Ta odlok bo dobil veljavo z 
dnem, ko bo objavljen in ko ga bodo

uporabili sovjeti delavskih, vojaških 
in kmečkih odposlancev.

Pričujoči odtok je potrdil CIK na 
seji 23. novembra 1917 in so ga 
podpisali:

Predsednik CIK
Sverdlov

Predsednik Sveta Ljudsk. komisarjev
VI. Uljanov (Lenin)

Glede stanovanjskih prostorov
1. Neodvisne mestne samoupra

ve imajo pravico zaseči vse nezase
dene in nenaseljene stanovanjske 
prostore.

2. Mestne občine lahko na podlagi 
svojih zakonov in uredb nameste v 
vsa razpoložljiva stanovanja mešča
ne, ki nimajo stanovanja ali ki sta
nujejo v prenapolnjenih ali nezdra
vih stanovanjih.

3. Mestne občine lahko ustanove 
stanovanjsko kontrolno komisijo, do
ločijo njihovo organizacijo, njihove 
kompetence in jim dajo pravno 
oblast.

4. Mestne občine lahko izdajo za
kone o ustanovitvi hišnih komitejev, 
določijo njihovo organizacijo, njihove 
kompetence in jim dajo pravno oblast.

5. Mestne občine lahko ustanovijo 
stanovanjska sodišča, določijo njiho
ve kompetence in njihovo oblast.

6. Ta odlok se objavi po telegrafu. 
Ljudski komisar za notranje zadeve

A. I. Rikov.«

G socialnem zavarovanju
»Ruski proletariat je napisal na 

svoj prapor obljubo popolnega so
cialnega zavarovanje za mezdne de
lavce kakor tudi za mestne in vaške 
reveže. Vlada carja, veleposestnikov 
in kapitalistov, kakor tudi vlada koa
licije in sprave nista uresničili de
lavskih želja glede socialnega zava
rovanja.

Delavska in kmečka vlada, ki se 
opira na sovjete delavskih, vojaških 
in kmečkih odposlancev, naznanja 
ruskemu delavskemu razredu in 
mestnim ter vaškim revežem, da bo 
takoj pripravila zakone o socialnem 
zavarovanju na podlagi zamisli, ki 
so jo izrazile delavske organizacije:

1. Zavarovanje za vse mezdne 
delavce brez izjeme ,kakor tudi za 
vse mestne in kmečke reveže.

2. Zavarovanje za vse primere 
izgube delovne sposobnosti, to je za 
bolezen, starost, rojstvo, vdove, sirote 
in brezposelne.

3. Vse stroške zavarovanja naj 
nosijo delodajalci.

4. Odškodnina najmanj v višini 
polne plače v vseh primerih izgube 
delovne sposobnosti in brezposel
nosti.

5. Popolna delavska samouprava 
v vseh zavarovalnih ustanovah.

V imenu vlade ruske republike.
Ljudski komisar za delo
Aleksander Šljapnikov.«

V »TAM« SI PRIZADEVAJO IZBOLJŠATI VARNOST PRI DELU

Človek je najvažnejši
in duševno utrujenost in s tem 
povezane napake pri delu.

Kakor vidimo, se v TAM v 
polni meri zavedajo, da je člo
vek najvažnejš; čmitetj proiz
vodnje in da je zato tudi za
gotovitev varnosti pri delu ena 
prvih njihovih nalog. F. P.

NE GRE
ZA ZIST0PSTV0

Premalo stolov in prostora je 
bilo v velik; sej n; dvoran, ob
činskega ljudskega odbora Kam
nik za vse, ki so prišli na .pred
volilni sestanek. Bili so to de
lavci in uslužbenci treh grad
benih podjetij, »Graditelja«, 
»Slovenija ceste« in »Projekta«, 
katerim so se pridružili še de- 
lavcj in uslužbenci mestne ko
munale, ki skupaj z gradbeniki 
sestavljajo eno volilno enoto, ki 
bo dala svojega predstavnika v 
zbor proizvajalcev občine Kam
nik.

V predsedstvo so izvolili pred
stavnika vsakega od naštetih 
delovnih kolektivov. Zbora se 
je udeležil tudi predsednik ob
činskega ljudskega odbora Kam
nik. Seznanil je volivce s skle
pom občine, da bo nov občin
ski ljudski odbor imel v pri
hodnje 51 članov in sicer 29 v 
občinskem zboru, in 22 v zboru 
proizvajalcev. Proizvajalci kam
niške občine bodo volili v 14 
volilnih enotah in sicer na vsa
kih 231 zaposlenih enega odbor
nika. Prva skupina proizvajal
cev — industrija — bo dala 20 
predstavnikov, druga skupina — 
kmetijstvo, pa 2.

Ko je predsedujoči pozval vo
livce, naj predložijo kandidate, 
je bilo znova, tako kot sploh na 
tem zboru čutiti tendenco: »Iz 
vsakega podjetja svojega«. Kan
didacijska komisija je pozneje 
izmed šestih kandidatov izbrala 
tri, kj jih je zbor potrdil: Fe
liksa Bernota, Franca Steleta in 
Franca Humorja, nakar je bil 
zbor zaključen.

Nič ni bilo poročila o delu 
sedanjega občinskega odbora, 
sindikat ni imel nikakršnih pri
pomb pri tem in tako ni bilo 
razprave o občinskih proble
mih. kjer bj tudi gradbeni de
lavci lahko marsikatero rekli.

Vse je ostalo pri tehničnih 
navodilih: kako določit; kandi
date. Zato je prišlo do tistega 
— »kandidirajmo vsak svojega«, 
čeprav ne gre za ozko pred
stavništvo. Izvoljeni odbornik 
bo skupaj z drugim opravljal in 
odločal za vso komuno.

Povprašal sem Feliksa Berno
ta. zidarja, delovodjo, kaj misli 
o tem. »Ta sestanek, kot da ni 
bil pripravljen. Saj vsi vemo, 
da je zbor proizvajalcev pamet
na stvar, kajti odslej bomo de
lavci imeli več besede na ob
čini in povsod okrog nje.« Ber- 
not je bil član delavskega sve
ta. D. D. 1
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V Ožboltu ob Dravi so te dni začeli z graditvijo zadnje hidro- 
centrale v Dravski dolini. Gradbena dela je prevzelo podjetje 
»Tehnogradnja«, medtem ko bo Litostroj izdela! turbine, podjetje 

Rade Končar pa generatorje. (Motiv iz Litostroja)

Prijateljico Miro. uslužbenko 
vuzeniške elektrarne, sem sre
čal sredi vasi. Sinko je tekel 
poleg nje- Mislil sem, da je z 
njim na sprehodu.

»Na sprehodu? Ne. Vidiš, va
bila za zbor volivcev raznašam. 
Vsakega posebej bomo obvesti
li.«

S kurjačem Tinetom sva ko
račile prot; Tovarni poljedel
skega orodja in livarni na Mu
ti.

»Ali že dolgo delate v tovar
ni?«

»štirinajst dni.«
»In prej?«
»Pet tet pri Gradisu«.
»Prosim, kdo je direktor to

varne?«
»Ne vem.«
»In predsednik delavskega 

evefca ter upravnega odbora?«
» . . • 7«
»In predsednik sindikata?« 
Tretjikrat je dejal, ne vem. 
Tehtal sem. kdo je kriv za 

tale trikratni »ne vem«. Novi 
delavec? Vodstvo tovarne in 
sindikat? Vsi, sem razsodil- 
Predvsem pa ljudje iz tovarne, 
starejši delavci, odborniki sin
dikata. ki se najbrže premalo 
zanimajo za nove delavce. Samo 
delo, lopata in klešče v roke, še 
n,-‘dovolj- „

V .pisarni sem čakal na spre
jem. Tam pa sta sedeli tudi 
uslužbenki. Prva je tipkala, 
druga prebirala — časopis.

Delajo tud; delavci takole?

Kovač Franc Javorn je od
govoril.

»Samo dve minut; se 'ahko 
pomenkujeva ne deset- Veste, 
delam v narmi. Kurjač čaka in 
etroi stoji•.. «

»Kakšne naloge so pred no
vim občinskim odborom, vpra
šujete? Gradnja stanovanlj in 
šole Za vajence, razširitev To
varne in livarne na Muti. iz
boljšanje preskrbe, da se ne 
bodo delavci za pehar fižola in 
vrečo krompirja znojili po delu 
pri kmetih, sat »e že v tovarni 
pri pečeh zadosti.

Pa na ustanovitev majhnih 
predelovalnih obratov bomo mo 
ra!: misliti Žene in da-kteta ni 
kje zaposliti- V Bistrici so opu
stili izdelavo okovja. Pri nas bi 
lahko ustanovili podoben ob
rat. Vemo, spet so potrebne in-

V Beogradu bo dva in pol
brat večja industrijska

proizvodnja
Po osnutku perspektivnega pla

na za »azvoj beograjskega gospo
darstva bodo v industrijo inve
stirali 54 milijard din. Skoraj če
trtino zneska bodo porabili za 
Izboljšanje preskrbe z električno 
energijo. V primerjavi z letoš
njim letom naj bi sc industrij
ska proizvodnja leta 1962 pove
čala za dva in polkrat. Za trgo
vino in preskrbo predvideva per
spektivni plan 9.390.000.000 din. 
Med drugim bi zgradili veletrž- 
nico z zmogljivostjo 1100 vagonov 
blaga. 6 tržnic, 17 skladišč za kme
tijske pridelke in 14 skladišč za 
industrijsko blago. Mestni pro
met pa naj bi dobil 378 novili 
vozil.

9.000 tovornih vagonov 
za naše železnice

Jugoslovanske železnice bodo do 
konca 1961. leta dobile za 90 mili
jard dinarjev novih lokomotiv in 
vagonov Dobile bodo 140 električ
nih in Diesel lokomotiv, 10 gar
nitur motornih vlakov in 30 spal
nih in jedilnih vagonov. Razen te
ga pa bo železnica dobila še 510 
potniških vagonov, od tega 100 iz 
domače proizvodnje. Naša Indu
strija bo za železnico izdelala 9.000 
tovornih vagonov. Niška tovarna 
mostov in kretnic je te dni izro
čila železnici prvih 3o tovornih 
vagonov, izdelanih v celoti Iz ko- 
vine z zračno in ročno zavoro. 
Cez nekaj dni pa bo dobila že
leznica iz te tovarne drugo serijo 
vagonov.

V tujino veliko potujemo
Potovanja naših državljanov v 

tujtno naraščajo Leta 1949 je bilo 
v Sloveniji zabeleženih 1364 poto
vanj, 1954. leta je bilo zabele
ženih 29.101, pred dvemi leti pa 
33.651 potovanj. Lani so naši dr
žavljani manj potovali. Opravlje
nih je bilo samo 24.761 potovanj.
V prvih osmih mesecih letos pa 
jih je potovalo že več kot lani 
vse leto. Do septembra letos Je 
odpotovalo v tujino 25.715 ljudi« 
od tega je bilo 11.473 zasebnih 
Potovanj, 6001 skupinskih, služ
benih potovanj je bilo 2.127 1n 
302 izselitve. Naš} ljudje potujejo 
največ v Avstrijo (34.4 odst.), na 
drugem mestu so potovanja v 
Italijo (28.9 odst.), slede Nemčija, 
Francija itd.

Nova vrsta radio 
a rentgen aparatov

* Radio industrija »Nikola Tesla« 
Beograd bo kmalu začela zalagati 
trg s šestcevnimi radioaparati in 
dvema valovoma dolžine. Stali 
bodo 28.000 dinarjev. Na trg pa 
bodo poslani tudi 9-cevni radio
aparati z več valovnimi dolžina
mi. stali bodo okoli 60.000 dinar
jev. Potrošniki bodo lahko kmalu 
tudi kupili radioaparate s tremi 
valovn im i dolžinami , dvema zvoč
nikoma- in vgrajenim gramofonom 
*a 55.000 dinarjev. Zavodi RR Niš 

. Pa bodo poslali do konca leta na 
trg tri nove vrste radioaparatov. 
To bodo aparati, izdelani povsem 
'r- domačega materiala, cene pa 
*e bodo gibale od 19 o»0 do 45.000 
dinarjev. Podjetie UR bo začelo 
Izdelovati tudi štiri ventllne di
agnostične rentgen aparate »Sa
va«.

vestitcilje, vendar brez nič trti 
nič. In če bo več zaposlenih, bo 
imela občina več denarja. Saj 
veste, načrit zakona o delitvi 
dohodka . . • «

Kratek, vendar jedrnat inter
vju s kandidatom Ivanom Dšu- 
ro.m, upraviteljem osnovne šo
le na Gornji Muti.

*

»Dravo bomo spet krotili«, je 
dejal gradbeni delavec malo 
prej kot jie v Vuhredu stopil iz 
vlaka in odšel na gradbišče.

ni uspeh livarjev iz Mute.

Dan prej mi je monter Tone 
razlagal, d-a montirajo v Vuze
nici tretjo turbino, da bodo 
kmalu montirali spet v Vuhredu’ 
d.a bodo nekateri odšli v Pa
kistan, da v Ožboltu gradbeni 
delavci že pripravljajo, kar je 
potrebno za gradnjo nove hi- 
drocentrale. 1 *

»Pravijo, da v 'španoviji' še 
pes pogine- Za nas v Podvel
ki to ne velja. Poglejte, t-ole de- 
vetstanovanjsko hišo sta zgra
dila skupno naša tovarna in ob
čina. Drugo teto bosta spet gra
dili — občina in tovarna. Mi 
smo želel; zobozdravnika, ima
mo ga. Občina je kupila rentgen 
aparat. V tovarni smo si uredili 
kino. Godbo smo ustanovili, ko
lektiv je dal za inštrumenlte 
300 tisoč dinarjev in vsi smo 
člani Svobode."

Tako mi je razlagal politiko 
obči’-'" m rxxHerifl ir živliente 
v občini Podvelka delavec, ki 
je odhajal v Tovarno lesovine 
in kartona- #

Takšna so bila srečanja z lju
dmi med Muto in Podvelko, v 
zgornji Dravski dolini tepem« in 
bogatem svetu, z visokimi pla
ninami, obraslimi z gozdovi, z. 
malimi tovarnami, obrati in. no
vimi hidrocentralami. Ti drob
ni utrinki so mi odkril' mar
sikaj. odkrili so mi zavzetost 
l>jud'i za volitve, za graditev, 
za dobre odnose ” kolektiv: ob
čina sem al tia so rrv odkrili 
tudi kaj slabega, kar ste najbrž 
že razbrali sami.

Vilama Tovarne poljedelskih 
strojev in livarna na Muti.

Franc Javorn je z veščo roko 
obračal kos razžarjenega žele
za, ki ga je držal s kleščami — 
polliizdelek — na nakovalu. Z 
nogo j® uravnaval takt kladiva- 
Z vsakim gibom roke in udar

cem kladiva je dobivalo železo 
bolj in bolj podobo vil. Še uda
rec ali dva, zakrivitev desnega 
roglja in vite so bile gotove. 
Kovač Javorn jih je odvrgel in 
s kleščami znova prijel razsr
jen kos železa, ki mu ga je po
padal kurjač. Znova g,a je obra
čal na nakovalu, znova pritiskal 
na vzvod kladiva, zakrivil ro
gelj, odvrgel vile na kup in 
znova segel po razžarjenemu 
kosu železa.

Tako delajo kovač' v livarni
Le tisti, ostairičen možakar, pri 
katerem je stal mojster Kres
nik, je delal počasneje- Nov mo
del vil je imel pred «eKri in 
Kresnik mu je kazal., kako naj 
obrača -kos železa kako ga ku
je, da bo dobil pravo obliko-

Javorn je znova in znova se
gal, kot vsi ostali, po razžarje
nem kosu železa, ga obračal in 
-koval. Stopetinpetdesetkrat mo
ra storiti tako v osmih urah — 
tolikšna je norma. Samo toliko? 
Ne! Segel je tudi 190-krat in 
200-krat.

»Samo dve minuti se lahko 
pomenkujem, ne čtese*. V"~t=, 
delam v normi, kurjač čaka, 
stroj stoji •..«

Čim „olj zdrav je les, tem lepša 
je lesovina in lepenka.

Tale odgovor Javoma, in ta
ko b; mi najbrž odgovoril vsak
do, m,;, jie brez posebnih komen
tarjev razkril uspehe delovnega
kolektiva.

Pred petimi leti je delalo v 
tovarni 280 ljudi. Podjetje je 
poslalo na trg 590 ton poljedel
skega orodja in 560 ton litine 
(plošče za štedilnike, kotte, kon
zole. strojno litino za raven
sko železarno, mežiški rudnik 
in celjsko cinkarno, jeklen; pe-
6€rlC . •

Lani je delalo 100 ljudi več in 
trg je dobil iz Mute: 970 ton 
poljedelskega orodja, 1-145 ton 
litine.

Letos dela 385 ljudi in trg bo 
dobil najmanj: 1.110 ton polje
delskega orodja, 1-145 ton litine 
(tolikšen je plan), verjetno P® 
bo dobil še več.

»Samo dve minuti. •. «
V tem je skrivnost uspeha. V 

tem in še. da so v kladivarni 
namestil; nekaj novih kladiv, da 
je preskrba z energijo rednej- 
ša, da so uredili norme . . .

•
Poslovil sem se od Franceta 

Javoma, kovača v tovarni na 
Muti, ki že enajst tet daje z

nogo takt kladivu- Poslovil sem 
se od njega in drugih in med 
potjo razglabljal:

»Kolikšne uspehe bo dosegel 
kolektiv šele takrat, ko se bodo 
livarji preselili v nove prostore 
ob Dravi, poteg vuzeniške hi- 
drocentrale (in to bo, kot pra
vijo. že spomladi k ho ?traten 
nov most preko Drave)? Ko
likšne uspehe bodo dosegali, ko 
bodo dobili nove naprave? Prav 
rad j‘im verjamem, da bodo .po
slali na trg trikrat toliko izdel
kov kot doslej, čeprav ne bodo 
nobenega na novo zaposlili.

In č6 bo za kovače vselej dra
gocena vsaka minute (rad ver
jamem da jim bo), kolikšni bo
rih šel? njihov' delovni uspehi, 
ko bodo preuredili delovni pro
stor. pUmenske peči zamenjali 
š plinskimi električnimi ali na 
-nafto, ko bodo preuredili pode, 
da bo prevoz lažji, ko bodo j-er- 
menični pogon strojev zamenja
li s sodobnejšim... ? «

»Veste pri nas smo prišli v za
gato,« so dejali v Podvelki, to
varne lesovine in lepenke- Ve
čina tovarn papirja pri nas je 
v zadnjih letih začela sama 
proizvajati lesovino in tako jo 
je sedaj'na trgu več kot je po
trebno. Toda če smo prišli v 
zagato, nismo prišli v slepo uli
co. Mogoče je to po svoje do
bro. Mislimo namreč še na večjo 
preusmeritev proizvodnje- Nam 
bo koristila in skupnosti.

V naši tovarni izdelamo letno 
tisoč ton lepenke in 1200 ton 
lesovine. V zračni sušilnici po
sušimo komaj 1000 ton lepenke- 
Ostalo llieacivino moremo pre
delati ker je ne moremo posu
šiti, kajti zračno sušenje je od
visno od vremena. JCe b; vso 
predelali in osušili, bi lahko 
zmanjšali uvoz lepenke. Mokro 
pa tujina ne kupuje, saj veste, 
da je v —tej skoraj tričetrt vode.

Liste lepenke je treba prešteti 
In jih oštevilčiti predno jih 

pošljejo na trg.

Račun je jasen. Potrebna nam 
je umetna sušilnica. In zanjo 
so seveda potrebne investicije 
— devize- To bo zia skupnost 
izdatek, vendar..

Vidite, lepenka je predmet, 
ki ga na trgu ni nikoli dovolj, 
saj jo moramo š@ uvažati. Em
balaža je naša boleča rana, in 
če bi imeli dovoli lepenke, bi 
jo ozdravili. Ce b; imeli so
dobnejše sušilne naprave. - 

Z osušitvijo lesovine bi lah
ko zadovoljili t-udi tuje kupce. 
Za tono lesovine b; prejeli v 
tujini takole okoli 60.000 deviz

nih dinarjev. Kar izračunajte, 
kolikšen dohodek za naše go
spodarstvo pri 1200 tonah leso
vine. ki bi jo lahko dobro 
vnovčili? Tujih kupcev pa je 
precej, če bi lesovino predelali 
v tepenko, bi ostale doma 
devize-

Koliko bi stale nove naprave, 
vprašujete- Okoli 40 milijonov 
dinarjev. To posojilo bi -odpla
čali v dveh, treh letih, ali pa 
še prej. Glejte, za zračno su
šilnico smo s; izposodili dva
krat kredit. Odplačati bi ga 
moral; v desetih, oziroma pet
najstih letih. 17 milijonov di
narjev. za kolikor smo se za
dolžili, smo plačali že letos. In 
prav tia sušilna napra-va, če
prav je sušenje odvisno od 
vremena, nam je povečala do
hodek. Dobiček podjetja se je 
dvignil od pre-jišnljih 29 mili
jonov dinarjev na 68 milijonov 
dinarjev-

Franceta Podkrižnika, skupi- 
novodjo (brigadirja) kontrolnih 
aparato-v v Tovarni tehtnic v 
Celju tisti dan nisem našel na 
delovnem mestu. Zbolel je in 
preje odšel domov kot navadno. 
Nikoli ga nisem videl, ne po
znam ga, ne vem ali je srednje 
rasti ati visok, vendar, sem pre
pričan. da je dober, vesten de
lavec. Da, vesten delavec, ki ve, 
kaj mora storiti sam in kaj 
morajo storiti njegovi sodelav
ci, na kaj mora paziti, da je 
tehtnica res tehtnica in. ne sa
mo kup železa.

Z njim nisem govoril, prebral 
Pa sem njegov anketni list. Ne
koliko zamaščen je bil, popisan 
s trdo delavsko pisavo. Prebral 
sem na primer tole:

Odgovorja:
»za ves sprejeti material in 

polizdelke, da so čim racional
neje izkoriščeni...«

za -odlično kakovost In trdoto

Razgovor n; ostal samo pri 
proizvodnji.

Denarja ni veliko, vendar 
gr-adiimo stanovanja. Zgradili 
s-m-o d-evets-tanovanjski blok- - 
Skupno z občino smo ga gra
dili. Vsak pol smo vložili. Zato 
ima občina v stavbi tr; stano
vanja- Drugo teto bomo z ob
čino zopet gradili dv-anajst- 
s-tanovanjsko stavbo. Še bomo 
gradili. Za uslužbence občine, 
za zdravnike in za_ naše delavca 
bodo nova stanovanja. Popra
viti smo stare hilše. Tako si 
pomagamo z roko v roki.

Samo, če bi bilo več sredstev, 
če bj nam jih več ostalo- Glejte, 
letos je za 45% večja vred
nost proizvodnje- Lani smo 
imelj v skladlu za samostojno

nožev in ležajev, od česar je 
odvisna kakovost in stabilnost 
tehtnice...«

Delo v času šestih dni:
»Dne 20. maja 1957: razdelitev 

dela po načrtih za aparate 50 
in 60 ton. Trasiranje pettonske- 
ga aparata ...

Dne 21. maja: Kontrola izgo
tovljenih delov, izdelava nožev 
in ležajev ...«

Kaj dela:
»Vpenjanje noža v primež, 

grobo in fino brušenje, trans
port v kalilnico . •. Po vrtanju, 
ki ga opravi pomožni delavec, 
grobo in fino piljenje utorov.. 
Izdelava glavne osi...«

Pripombe:
»Zato, da pri aparatih dose

žemo kakovost je potrebna ve
lika pazljivost pri izdelavi no
žev in ležajev. Pravilno jih je 
treba kaliti na stekleno trdoto. 
S te-m dosežemo storilnost in 
točnost aparata ...«

-razpolaganje 2,200.000 din, po
rabili jih bomo za stanovanje. 
Letos, ob skoraj za polovico 
večji vrednost p oizvodnje. 
bo te sklad povečal le za 4@3 
tiiaoč največ iza 600 tisoč di
narjev. Spodbuda je majhna, 
kot vidite. Vendar s-e nam obe
tajo boljši časi. saj veste, na
črt Zakona o delitvi dohodka.- 
Na zadnjem zasedanju delav
skega sveta smo že razprav
ljali o njem. Na naslednjem pa 
bomo razpravljali sploh samo 
o tem. Vemo, samo zakon ni 
nič, če...

*

Takšna so bila srečanja z 
ljudmi med Muto -in Podvelko, 
srečanja, ki so -mi povedala 
marsikaj. Peter Dornik

S Francetom Podkrižnikom 
nisem govoril, prebral pa sem 
njegov anketni list. Iz njega 
sem razbral, da j^ vesten dela
vec, ki .ve kaj mora storiti. In 
pozneje so mi niegbvi sodelavci 
in nadrejeni potrdili, da sem 
prav sodil-

Tako vestno ni izpolnjen sa- 
m-o list Franceta Podkrižnika, 
temveč tudi anketni listi drugih 
delavcev. Vodstvo podjetja, 
člani komisije za analitično oce
no delovnih mest in sindikalni 
odborniki', so članom kolektiva 
pojasnili, zakaj je treba izpol
njevati anketne liste in kaj ho
čemo v gospodarstvu doseči i 
analitično oceno delovnih mest. 
Rezultat: skrbno izpolnjeni an
ketni listj in komisije, obratne 
in osrednja, so diobile dobršen 
del gradiva za opis in popis de
lovnih mest.

V nekaterih podjetjih šele 
sedaj popisujejo in opisujejo 
delovna mesta. V Tovarni teht
nic qe to delo že zdavnaj za 
njimi. V tej tovarni so že celo 
zaključiti z analizo zahtev de
lovnih mest.

In -prav podrobno razčlenje
vanje zahtev de-lovne-ga mesta, 
primerjave z dejanskim znanjem 
zaposlenih ljudi, z njihovimi 
delovnimi pogoji itd. jim bo po
sredovalo marsikakšen zanimiv 
podatek. Vodstvo podjetja ve že 
sedaj, da še tako dober ključav
ničar ni strokovnjak v njihovi 
tovarni, dokler se ne priuči 
vsemu delu, dokler ne doseže 
tiste natančnosti, ne do desetin
ke, temveč do tisočinke, deset- 
tisočinke milimetra hot je po
trebno. In zato je še tako do
ber ključavničar pravzaprav 
šele začetnik. Vodstvo tovarne 
je doslej ugotovilo, da strokov
na šola nudi vajencem prema
lo znanja, premalo in zat,0 jim 
ga posredujejo sami. Vsak teden 
imajo poseben strokovni tečaj 
zanje in tu si vajenci pridobe 
vse tisto znanje, ki jim ga ne 
more nuditi šola, ozko specia
lizirano znanje od . zgodovine 
tehtnic do tega, kako se teht
nica izdela in montira.

Mimogrede povedano, že.se
daj ob analiziranju zahtev so 
ugotovili marsikaj zanimivega. 
Doslej so težino dela pri per- 
fo-racijskih stnoijih obravnavali 
enako, čeprav so na tem stroju 
pe-rforirali tr; milimetre debelo 
pločevino in i e moral delavec 
dvigniti le 48 kg, na drugem 
desetmilimetrsko pločevino in 
je moral dvigniti 160 kg, na 
tretjem -.. Debelost in teža 
plodevine sta različni. Težina 
dela je bila torej različna že 
doslej. Vendar So jo obravna
vali enako. Odslej, pravijo, bo 
treba podobne ugotovitve, ki 
jim jih bo nudila analitična 
ocena dela upoštevati v prak
si, primer pri bodočem načinu 

S nagrajevanja. P. D.

V uradnih listih večkrat beremo o standardih za posamezne 
predmete. Dostikrat si ne vemo razlagati, zakaj toliko predpisov. Zato 
si tokrat preberimo ta sestavek in videli bomo, da je predpisovanje 
standardov zelo zelo koristna stvar, žal, le premalo jih je še pred
pisanih. Kar pomislimo na primer, da za vsako hišo izdelujemo 
vrsto in vrsto najrazličnejših oken In vrat, namesto da bi za dolo
čene stavbe predpisali standard oken in vrat, jih lahko potlej serijsko 
izdelovali, izdelovati v predpisani kakovosti in izdelovati tudi pred
pisano okovje. Sicer pa preberimo si sestavek in marsikaj nam bo 
jasneje.

Ena od poti za večjo storilnost je 
standardizacija. Standardizacija lahko 
vpliva na zmanjšanje proizvodnih stro
škov in zmanjšanje zalog v skladišču. 
Standardizirana proizvodnja omogoča 
v.elike serije, zavoljo tega je -treba 
manj urejati stroje, utečena proizvod
nja potemtakem vpliva na zmanjšanje 
stroškov na vsem svojem potu do 
končnega potrošnika.

Kaj je slandarizacija
Šele ob koncu minulega stoletja so 

se začeti v posameznih državah siste
matično ukvarjati s standardizacijo. 
Velika Britanija je bila med prvimi, 
ki je osnovala strokovno telo z ime
nom »British Standards Institution«.

Standardizacija ima lahko več po
menov. V tem sestavku bomo govoriti 
o standardizaciji predmetov in ne mo
goče o standardizaciji obratov ati po
stopkov, čeprav je važnejše standardi
zirati postopke.

Vrsle standardov
1. Specifikacija značilnosti materia

la, metod proučevanja in pridobivanja 
vzorcev.
V__________ _________

V praksi imamo celo vrsto standar
dov, ki se nanašajo na najvažnejše 
materiale, katere danes uporabljamo 
v industriji. Na splošno vzeto, s stan
dardi so opisane glavne značilnosti 
določenega materiala, zato da je nje
gova kakovost primerna namenu. Za
radi tega so skoraj vedno tudi opi
sani sistemi pridobivanja vzorcev, da 
dobimo značilnosti dotičnega mate
riala. Pogostokrat so tudi naštete pri
prave za preizkušanje zato, da bi ko 
pec in prodajalec izhajala iz iste 
osnove tedaj, kadar gre za proučeva
nje o uporabi nekega materiala.

Zaradi nenehnega razvoja sodobne 
tehnologije se k starim standardom 
dodajajo novi. Zato, da ne bi nastala 
zmeda, jih je treba grupirati, in to 
tako, da se lahko ob tem znajdejo tudi 
tisti, ki jim ni potreben podatek o 
najstrožjih standardih za predmete 
srednje kakovosti.

2. Standardi dimenzij.
Smoter standardiziranih dimenzij 

zmanjšuje rezerve v skladišču. Ti 
standardi predstavljajo važen prispe
vek v boju za zmanjšanje proizvodnje 
zamenljivih delov. To tudi sprošča de

lo pri projektiranju, zmanjšuje stro
ške ter omogoča veliko serijsko pro
izvodnjo,

3. Standardi kakovosti.
S standardom kakovosti naj bi zago

tovili kupcu določeno kakovost pro
izvoda. Ti standardi so posebno ugodni 
za javne licitacije, ko je lahko ponu
jene cene primerjati le tedaj, če se 
nanašajo -na predmete enake kakovo
sti, za katere je določen standard.

4. Pravila dobrega postopanja.
Ta pravila se nanašajo na instalacijo 

ali uporabo nekega proizvoda, kakor 
tudi na pravilno izvajanje nekega po
sla zato, da bi zagotoviti varnost, 
manjše stroške itd. Ta pravila temelje 
na uporabi boljših tehničnih postop
kov in na razpoložljivih znanstvenih 
podatkih.

Kako se določajo standardi
V Veliki Britaniji je sedaj predpisa

nih okoli 3000 standardov za razne vr
ste proizvodov. Te standarde so sesta
vili v zadnjih desetih letih, čeprav 
predstavljajo nekateri od teh revizijo 
prejšnjih standardov. Do njih so prišli 
po obsežnem posvetovanju, in sicer na 
pobudo »British Standards Institution«. 
Ta ustanova poverja naloge komisi
jam. ki štejejo 15.000 članov iz naj
različnejših poklicev. Številne stan
darde določa tehnična komisija stro
kovnih združenj, izkušnje in znanje 
tako ogromnega kolektiva pa zago
tavljajo. da pridejo v poštev zahteve 
in stališča proizvajalcev, posrednikov 
in potrošnikov. Zaradi tega so stan
dardi, ki j,ih sestavljajo, tudi'v praksi 
uresničljivi.

Razen tega britanska ustanova za 
standarde stopa tudi v mednarodne 
zveze, razpravlja o standardih z na
menom. da se, na ta način zmanjšajo 
tehnične razlike v svetu in da bi do-

N
segli določeno stopnjo mednarodne 

standardizacije.
Vsako podjetje ati organizacija, ki 

je včlanjena v omenjeno ustanovo, ima 
pravico predlagati v proučitev nove 
standarde ati predlagati revizijo ob
stoječih. Ce se tudi ostati zainteresi- 
ranci strinjajo s predlogom, začno o 
tem razpravljati v krogu te zelo široke 
organizacije za standarde. Zato, da bi 
imeti vsaj malo- pojma o obsežnem 
delu britanske ustanove za standarde, 
samo en podatek. V letu 1953-54 so 
natisniti milijon primerkov britanskih 
standardov, četrtino teh so poslati v 
tujino.

Kako uporabljajo standarde
Kadar neko podjetje želi uporabljati 

standardizacijo, mora dobiti od svo
jega strokovnega združenja ati od bri
tanske ustanove za standarde zbirko 
standardov, ki se nanašajo na poslo
vanje tega podjetja. Potem podjetje 
prouči, ali so omenjeni standardi že v 
uporabi ati ne. To proučevanje se na
naša ne samo na proizvode ati dele, 
ki jih proizvaja zainteresirano pod
jetje, temveč tudi na proizvode in de
le, ki jih podjetje nabavlja za svoje 
potrebe. .

Podjetje potlej na temelju splošnih 
standardov sestavlja zbirko lastnih 
standardov in si ob tem prizadeva, da 
v mejah možnosti čimbolj zmanjša 
število tipov. Tako so na primer za 
cevi predpisani razni standardi zaradi 
tega, ker pač cevi uporabljamo v raz
lične namene. Toda v posameznem 
podjetju izberejo iz splošnih standar
dov le tri ati štiri standarde za cevi 
ter tako popolnoma zadostijo potre
bam podjetja. V skladišču imajo manj 
dela in prodaja je lažja. Podobno je z 
električnimi stroji, embalažo, pisarni
škimi potrebščinami itd.

(Nadaljevanje prihodnjič)

V TOVARNI TEHTNIC V CELJU SO ŽE ANALIZIRALI Z AHTEVAM DELOVNIH MEST

ANKETNI LIST
FRMCETfi PODKRIŽNIKI SKUPIN6V9BJE KONTROLNIK HPfiBSTOV
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ALI ZE VESTE
TEŽAK LESTENEC
Kadar hočemo na strop 

pritrditi lestenec, moramo 
najprej odstraniti staro 
svetilko. Seveda je treba 
najprej prekiniti električ
ni tok. To bomo kaj lah
ko napravili, odvili bomo 
le hišno varovalko. Zdaj 
lahko z nožem presekamo 
električno vrvico, nakar 
se bomo lotili samega le
stenca. Ker je le ta . pre
cej težak, ne bo mogel 
viseti na sami električni 
vrvici. Zato bomo v strop 
zazidali majhno deščico 
na katero bomo pritrdili 
kljuko. S kosom vrvice

Na sliki vidite 16-nadstropni nebotičnik, ki ga gradijo v Zagre- gg 
bu. V Jugoslaviji bodo tako prvič zgradili pročelje iz aluminija, gs 
ki ni sicer cenejše od običajnega, je pa prav gotovo trajnejše ?[jj|Jjj|||{|U||Pj||||j 1 jjl 1!jI!

bomo pritrditi! oz. priveza
li lestenec na kljuko. Do
vodno električno vrvico 
bomo pritrdili na žarnico 
na običajen način.

Obvarovali bomo 
barvo

Na marsikaterih vratih 
lahko opazimo mastne 
madeže al| pa oguljeno 
barvo. To zlasti lahko 
opazimo v neposredni bli
žini kljuke. Zato bj bilo 
prav. če bi namestili na 
vrata okrog kljuke kos 
celoluida ali kakšen drug 
palstični material. Na ta 
način bomo olajšali delo 
gospodinjam, nam pa ne 
bo treba več tako pogo
sto barvati vrat.

Če se nam fe tuš 
posušil

črni tuš, ki smo ga ku
pili v papirnici, ni vedno 
v tekočem stanju. Stekle- 
ničica je bila morda slabo 
zaprta, pa smo dobili na
mesto prvovrstnega tuša 
le manjšo količino trdne 
mase. Če osušenega tuša 
nismo mogli zaradi tega 
alj onega vzroka zame
njati, potem je najbolje, 
če sgrejemo vodo in ste- 
kleničico napolnimo. Na
polnjeno steklenico dobro 
pretresemo, tako da se bo 
vsa masa popolnoma sto
pila.

Konzervne škatle 
namesto posod z vodo

Konservne škatle po 
uporabi nikar ne zavrzi- 
mo. Lahko jih bomo s 
pridom uporabili name
sto posod z vodo, ki so 
običajno na radiatorjih. 
Na vrhu konservne škat
le bomo izvrtali luknjico, 
skozi njo potegnili majh
no žico, škatlo pa obesili 
ali zataknili za rebro ra
diatorja.

Strešna lepenka — 
izolacijsko sredstvo
Strešno lepenko navad

no uporabljamo pri pre
krivanju drvarnic, garaž 
in lesenih barak. Je pa 
tudi izvrstno izolacijsko 
sredstvo proti vlagi. Ko
se lepenke premažemo * 
bitumensko smolo in jo 
pritisnemo na trdno pod
lago (steno). Lepenko na
to še enkrat premažemo, 
to pot po drugi strani. 
Pred uporabo pa moramo 
lepenko očistiti peska, s 
katerim je le-ta posuta.

IZtagedija
Sonce ni hotelo posl j ati in ob 

mogočnih stenah so se podile 
megle. Petero mladih alpinistov 
je tedaj hitelo silnim skladom 
naproti. Troje prijateljev je 
ostalo v planinski koči in ob
ljubili so, da jih bodo sprem
ljali z daljnogledi. Visoka in 
prepadna severna stena, ki so 
jo nameravali preplezati je bi
la še nekoliko zasnežena. Le 
ostri robovi in prepadne strma- 
li so bili kopni, vsi sivi štrleči 
v nebo.

Prišli so v vznožje gore. Str
mo, poledenelo snežišče se je 
vzpenjalo proti široki grapi z 
žlebovi in pregradami. Tod je 
vodila pot na vrh Zelene glave. 
Hinko in Ivan sta se navezala 
in previdno zasajaje cepin v 
sneg nastopila pot. Drugo nave
zo so tvorili Milan, Franc in 
Jože- Po dveh urah in pol so 
stopili na teme Zelene glave. 
Mogočna kamnita pregrada je 
kipela pred njimi v oblake in 
jih čakala. Precej opravka jim 
je dal prehod čez rez, ki veže 
Zeleno glavo s steno. Sonce se 
je še vedno skrivalo za oblaki, 
ko so stopili mladi fantje na 
nevarno in d-olgo pot v višave. 
Borba z goro se je pričela, za
peli so klini v steni. Počasi so 
se vrstili raztežaji vrvi. Dospe
li so na visoko snežišče, od tam 
pa krenili v širok kamin. Gora 
se je upirala, a fantije so se z 
vrvjo spoprijeli in prodirali 
počasi naprej. Prišli so v za
ledeneli žleb, kj se je odcepil 
na levo. Kazalec na uri je ne
usmiljeno hitel, globina pod 
njimi pa je rasla le počasi. Po 
ozkem in poševnem žlebu so 
morali preko roba nazaj v glav
ni kamin, v katerem je visela 
v vsej svoji nevarna snežena 
nevarnost. Mnogo moči sq po
rabili, da so pustili nevarni 
snežni jezik pod seboj.

Tedaj so ugotovili, da se bo 
vreme sprevrglo. Nadaljevali so 
s plezanjem preko robov in 
previsov- Začel0 je rahlo deže
vati, zapihal je strupeno mrzel 
veter in vsula se je sodra, ki 
se je spremenila v snežni me- 
tež. Premočeni so prečili sne
žišča in sneg na poledeneli po
dlagi je slabo držal in grozil...

Novi natiskal
Francoska mornarica gradi 

nov batiskaf (naprava za glo
binsko raziskovanje). Sodijo, 
da bo le-ta dosegel globino 
11.000 metrov.

Prva vulkanska centrala
Pred kratkim je agencija 

Tass objavila vest, da so za
čeli s prvimi deli na gradnji 
»vulkanske« električne cen
trale, ki jo bodo zgradili na 
Kamčatki. Znanstveniki so 
namreč točno ugotovili čas iz
bruha vulkana »Bezimnaja 
Šopka«, za katerega so mislili, 
da je ugasel. Vulkan je znova 
izbruhnil dne 30. marca lani. 
Takrat se je sprostilo toliko 
energije, kolikor bi je proiz
vedite Kujbišeiviske hidroelek- 
trione centrale šele v 3.600 
letih.

Krotili so s klini, strm ali in 
gvozdili po 'Ozkih žlebovih na
vzgor. Bili so že v sredini gore 
in vendar jih je čakalo še naj
težje mesto v steni.

Hinko in Ivan sta dospela na 
manjše snežišče; kjer sta se 
čutila varna in sta si hotela ne
koliko odpočiti. Odložila sta ce
pina in se odvezala, da bi si 
oddahnila. Tedaj pa... Gnili 
in od dežja razmehčani sneg ni 
vzdržal. Tik za njima se je sne
žišče pretrgalo in še preden bi 
se zavedla, jima je že zmanj
kalo tal. Ob steno je butnil 
krik in strahoten prepad ju je 
pogoltnil- Trojica, ki je plezala 
pod njima je obnemela. Kaj se
daj? Hinko in Ivan sta bila 
najboljša in vodilna plezalca. 
Al; je brez njiju še možno na
prej? Ali je še izhod iz stene?

Noč v steni! Groza jih je 
spreletavala -ob spominu na 
prijatelja globoko pod njimi. 
Večno lepa in mogočna gora se 
jim je režala v vsej svoji stra
hoti in neizprosnosti. Šklepetali 
so od mraza z zobmi. Sneg pa 
je vztrajno padal, padal... Nji
hove proseče klice je požiral 
tuleči veter. Ali bodo prijatelji 
obvestili reševalce, Ali ni zanje 
več rešitve? Sleherna minuta 
— neskončnost, noč brez konca, 
polna nečloveških muk, upanja 
in obupa.

Končno se je tema umaknila 
mraku in mrak bledemu, v me
gle ovitemu dnevu. V dež in 
sneg je tulil severozahodnik. 
Sneg se je vsipal po steni in 
nosil s seboj kamenje. Visoko v 
steni so pričeli 'trije mladi 
fantje boj za 'golo življenje- 
Povratka ni! Torej je treba le 
navzgor.

Toda gora je imela močnega 
zaveznika — neurje. Zato se je 
zlobno poigravala s preostalimi 
mladeniči, kii so se izčrpani na 
smrt skušali prebiti preko naj
težjega mesta. Zaman!

In prišla je druga noč. Noč 
grozf in umiranja. Privezali so 
se na vrvi in ždeli na ozki spol
zki polici, od vetra bičani, tre
soč se od ledenega mraza, ki 
jim je rezal dragocene življenj
ske sokove. Silna želja po živ-

Ha praga napredka
V mislih vidim bolnike, ki so 

prikovani na bolniške postelje. 
Njihove oči so žalostne, zakaj 
vedo, da jim ni več pomoči...

Da, to je bilo še pred leti, ko 
še nismo poznali radioaktivnih 
izotopov- Takrat so ljudje umi
rali, ker za njihove bolezni ni
smo poznali zdravil.

Radioaktivne izotope v glav
nem uporabljamo v diagnostič
ne namene. Nekdaj so bili rak, 
levkemija in razni tumorji bo
lezni, ki so zagotovo povzročale 
smrt. Z uporabo radioaktivnih

v gorah
ljenju in strah pred smrtjo sta 
se strahotno borila v njihovih 
dušah. Potem... Potem je tiho, 
tiho privezan na steno obnemel 
Milan.. •
" Tragedije, ki je naša Planin
ska zgodovina do 'tedaj še ni 
zabeležila, še ni bilo konec. 
Franc in Jože sta bila še živa. 
Toda smrt se jima je zarežala 
v svoji grozi.

. Reševalci so medtem obupno 
reševali: Vendar so šele tedaj 
točno ugotovili kraj nesreče, ko 
so se ob šesti uri zjutraj poja
vili na visoki škrbini. Jože je 
še govoril z njimi preko stene. 
Toda zaradi goste megle in 
snežnega meteža je bilo nemo
goče reševati. Šele ob drugi uri 
popoldan je dvema reševalcema 
uspelo v borbi proti dežju in 
viharju, sproščanju plazov in 
padanju kamenja, prebiti se do 
ponesrečencev. Našla sta pa ži
vega samo Jožeta. Franca je 
pozno popoldne rešila smrt 
strašnih muk. Težko in nevarno 
je bilo reševanje v noči in ne
urju. Reševalca sta storila vse, 
kar je bilo v 'teh okoliščinah 
pač mogoče-

Jože, kot 'poslednji trpin, ki 
je okrog 7o ur kljuboval razbe
sneli prirodi v steni je izdihnil, 
ko .sta ga reševalca zgodaj zju
traj pripeljala na varno.

Strahotno je odjeknila ta ža- 
loigra v gorah med slovenim 
narodom. A. B.

izotopov pa nam je omogočeno, 
da le-to lahko odkrijemo in jih 
spremljamo.

Leta 1938 je angleški znan- . 
stvenik Lawrence uporabil ra
dioaktivni fosfor, da bi pozdra
vil levkemijo. Uspel je. Toda 
do večje uporabe te metode ni 
prišlo.

Prvi atomski reaktor so skon
struirali leta 1942. Štiri leta 
kasneje so napravili prvo atom
sko peč za proizvodnjo radio
aktivnih izotopov.

Število elementov, katerih 
radioaktivnost se da uporabiti 
v medicini, je bilo vedno večje.

PRVI KORAKI 
NAŠIH UČENJAKOV

Leta 1952 so v biološkem 'la
boratoriju atomskega inštituta 
»Boris Kidrič« v V inči pričeli 
s prvimi raziskavami s področ
ja eksperimentalne medicine m 
biologije. Največ so uporablja
li radioaktivni fosfor in jod, v 
diagnostične namene pa radio
aktivni natrij, zlato in železo.

To so bili prvi. še kaj nego
tovi koraki ob pomanjkanju iz
kušeni in seveda tudi sredstev.

Pri gradnji velikega zagreb
škega nebotičnika so porabili 
180.000 kg železa in 2800 kubič
nih metrov betona. Iz istega 
materiala bi lahko zgradili 6 
večjih zgradb, toda nebotičnik 
je cenejši- Odpadlo je tako 5 
streh, pet zemljišč, pet teme
ljev, pet dvigal in še marsikaj 
drugega. Nebotičnik bo imel 3 
dvigala — dve avtomatski in 
enega ekspresnega.

Avtomatsko dvigalo je oprem
ljeno s fotocelico. Potnik bo 
samo prišel pred vrata in potr
pežljivo čakal. Za ostalo bo 
dvigalo poskrbelo samo. Foto
celica bo dvigalu signalizirala, 
kje čaka potnik, dvigalo se bo 
avtomatsko spustilo, oziroma 
dvignilo do tam, kjer bo čakal 
potnik. Vrata se bodo sama od
prla. Potnik bo vstopil v dvi
galo in samo pritisnil na gumb.

Ekspresno dvigalo bo vozilo 
iz pritličja v 14 oziroma 15 
nadstropje. Njegova zmoglji
vost bo 10 oseb, brzina 1.9 me
trov v sekundi, to je 'okrog 7

Takrat, ,leta 1952, ni bilo sred
stev, bilo pa je mnogo dobre 
volje- Toda zdaj naša skupnost 
veliko bolj pomaga pri naporih 
učenjakov. Ustanovljena s-o raz
iskovalna središča -v Ljubljani, 
Zagrebu, Sarajevu dn Beogradu. 
V vsakem središču so skupine 
ustanov, ki med seboj sodelu
jejo in se pripravljajo na sploš
no zdravljenje z radioaktivnimi 
izotopi.

IZOTOPE KUPUJEMO

Kljub vsemu temu pa težav 
vendarle ne manjka. Gradnja 
atomske peči še ni končana. 
Izotope še ne proizvajamo sami. 
Ko ,pa bomo začeli s proizvod
njo radioaktivnih izotopov, zla
sti tistih, ki se morejo fiksirati 
na določen organ človeškega 
telesa, potem bomo zares na 
pragu novega napredka v me
dicini.

Zdaj izotope kupujemo. Dra
gi so, toda človeška življenja, 
ki jih 'rešujemo so še dražja, 
zato se tudi »ta trgovina« iz
plača.

kilometrov na uro. To bo prvo 
dvigalo 'takšne vrste v Jugo
slaviji.

Prvič bodo v Jugoslaviji 
zgradili pročelje iz aluminija- 
To bo pravzaprav, šele 50. ob
jekt takšne vrste v Evropi. 
Takšno pročelje ni cenejše od 
običajnega, toda je trajnejše in 
se bo amortiziralo^ v sorazmer
no kratkem času. Življenje v 
zgradbi bo v pretežni meri od
visno od električne energije, pa 
bodo zato v nebotičniku vgra
dili transformatorsko postajo. 
Na koncu naj povemo, da je 
bilo pred 30 leti v Zagrebu za- 
branjeno graditi zgradbe, ki bi 
imele več kot 5 nadstropij. Kot 
vzrok so navajali dejstvo, da 
stoji Zagreb na slabem terenu, 
toda prav gotovo je pomembno 
vlogo igrala tu konservativnost 
urbanistov, pa tudi ne preveč 
dobro poznavanje materiala.
Dan,,s visoka stavba kot j p p«.
botičnik ne predstavlja nobe- 

. nega problema več.

Aluminijasto pročelje

Ko bomo doma proizvajali radioaktivne izotope, zlasti tiste, ki 
Se morajo fiksirati le na določenem organu človekovega telesa, 

potem bomo res na pragu novega napredka v medicini.

LEP, Š VČSSIH 
NEV&REN ŠPORT

DISERTACIJA 0 KIBICIRANJl!
V mnogih slovenskih gostilnah visijo slike, ki prikazujejo 

kibica z zaklenjenimi usti, pod njim pa je napis: »Kibic, drži 
gobec«.

Tako inkvizitorsko stališče do kibiciranja je skrajno na
zadnjaško, saj vendar danes vsa športna inteligenca ve, da 
ni kibiciranje samo zanimivo in kratkočasno, temveč tudi 
zaslužno zaradi propagandnih tendenc v športu. Potrudil se 
bom, da prikažem v skopih oblikah veliki in daljnosežni po
men kibiciranja za razvoj modernega športa.

Ce bi me stroga komisija vprašala pri diplomskem izpitu 
iz športne psihologije, kaj je to kibic, bi odgovoril brez obo
tavljanja: to je gledalec višje stopnje.

Navaden gledalec gleda — in nič več. Kibic se ne zado
volji s tako pasivno vlogo. On vpije, maha z udi, piha, sika, 
tolče, ropoče, si grize ustnice, si puli lase ali drgne plešo, 
skratka njegova naloga je: »delati štimungo«. Njemu je do
voljeno vse. Celo sodnika napasti, v kolikor se mu potem ni 
treba zagovarjati pred sodiščem.

V splošnem trdijo športni psihologi, da je po osvoboditvi 
veliko manj pravih in vnetih kibicev, ki bi bili »strokovno« 
usposobljeni, z vsemi potrebnimi »kvalifikacijami«, ki jih 
zahteva ta čisto specifična športna panoga, da vlada na nhših 
igriščih in v športnih arenah mlačen in klavrn duh pasivne 
neprizadetosti igralcev in da kibiciranje izumira. Nasproti 
tem ugotovitvam pa stoji neizprosna statistika pretepov (no
vinarsko bi se temu reklo: nemirov) na igriščih, ki dokazujejo 
krepko nadaljevanje te tako edinstvene veščine, ki ima poleg 
vseh ostalih karakteristik še mnogo stikališč z gledališko 
umetnostjo. Da, v resnici, originalen kibic je v mnogočem 
sličen gledališkemu igralcu, le da ni vezan na suflerko in 
tekst, temveč na improvizacijo. Kibic-soMst na nogometnem 
igrišču — je kakor antični protagonist v amfiteatru, saj 
nastopa pred ogromnimi množicami. Odgovarja mu kot- kibi
cev, zdaj iz tega, zdaj iz onega tabora. Razvija se igra in 
protiigra, ki zavzame tu in tam ostro in grozečo obliko. Kibic 
solist je obenem traged' in komik. Kadar se. nagiba zmaga k 
njegovemu klubu, je izrazit komik, kadar pa se seli zmaga 
k nasprotnemu klubu, se prelevi v izrazitega trageda. Zdaj 
žanje aplavz pristašev, zdaj sprejema ploho mrmranja, ne
godovanja in žvižganja s strani nasprotnega tabora.

Kibic je tisti, ki vse vidi in vse ve. Ni, in ne more biti 
modrejšega od njega. On je prava in živa pedagoška posveto
valnica. On ve, zakaj je padel gol in zakaj žoga noče v 
mrežo, on odloča kdaj bo napad prodrl in kdaj bo obramba 
»čistila«, on sodi, kdaj je faul In on odžvižga konec tekme. 
Kibic je veliki strateg in vojskovodja, on ima absoluten pre
gled nad položajem.

Kibicirati je mnogo teže kot igrati. Ce igraš, igraš. Prava 
reč, če si krilo, si krilo, in podiš žogo ob robu igrišča do 
vrat, kjer jo podaš sosednjemu prostemu igralcu (če si se 
slučajno zmotil), ustreliš mimo (najčešče) ali v gol. (Tudi 
slepa kura zrno najde). Ce si bek, si pač bek, in odbijaš žogo 
v polje, v kolikor se drugače ne udejstvuješ z brcanjem v 
bližnje noge in zadnjice. Ce si golman, si golman. Kot tak se 
sončiš v južnem delu igrišča in se hladiš v severnem delu 
igrišča, v kolikor se tu in tam (navadno prepozno) ne spom
niš, da je treba braniti barve svojega "kluba v tistih nesrečnih 
vratih, ki se jim pravi gol in merijo po dolgem sedem me
trov. (Tisti, ki si je izfnislil to dolžino, je pač moral biti 
bistroumnež, ko bi vendarle bilo tri metre čisto dovolj.)

Toda, če si kibic, oho — potem moraš biti vse: i krilo i 
half i bek i center-for i golman i stranski i glavni sodnik.

Kibiciranje je po krivici zapostavljena športna panoga, saj 
njeno izvajanje mnogokrat zasenči dogodke na igrišču. Pred
lagam, da bi kibice primerno honorirali, saj reveži izgubijo 
pri svojem izvajanju ogromno kalorij in bi bila skromna 
nagrada pač majhno plačilo v primeri z bogastvom, ki nam 
ga nudijo.

Opisal sem vam nekaj odtenkov iz psiholoških študij o 
nogometnih kibicih, ki so literarno izraženo epski umetniki 
v svoji stroki. Posebno mesto v disertaciji o kibiciranju sem 
določil šahovskim kibicem, ki sem jih glede na okolje, v 
katerem nastopajo in glede na skromen prostor borilnice 
(šahovska deska), krstil za lirike v svoji stroki.

Nastop kibicev pri šahu je zelo spontan in neposreden. 
Ko sta nasprotnika sedla za mizo in pričela z*otvoritvijo. je 
še vse tiho in mirno. Po drugi potezi se pojavi pri mizi prvi 
kibic, ki vljudno prosi igralca, če sme prisesti. »Da ne bo 
nič govoril«, obljubi in se nemo zatopi v igro. Ker pa kibic 
ni svetnik, temveč samo človek, obljube seveda ne more dr
žati in v doglednem času spregovori. Ni bila še tretja poteza 
do kraja Izvedena, že prisedejo drugi, tretji in četrti kibic. 
Od kje so se vzeli, ne bo nikoli do kraja pojasnjeno. Sveto

pismo pravi: bil je ogenj, nato je bila zemlja. Takrat še 
niso poznali kibicev, zakaj potem bi moralo biti zapisano: 
bili so kibici, nato je bila zemlja. Tako sta torej šahovska 
nasprotnika obkrožena od samih kibicev. Kibic spredaj, kibic 
zadaj, kibic ob strani, še sreča, da kibic ne more zlesti nad 
glavo igralca, kajti če bi mogel, prav gotovo bi se tudi v tako 
abstraktnem položaju vgnezdil.

Zgodi se, da postane navadno eden izmed igralcev, če 
nima dobrih živcev, zmeden in nesiguren, ker ga šepet, na
migovanje in duhovitost kibicev, docela razorožijo. In potem 
preklinja kibice, da je izgubil zaradi njih. »Zaradi kibicev« 
izgubljajo ponavadi vedno slabi igralci, ki jim kibici služijo 
kot pripraven izgovor za njihovo neznanje.

Prepričan sem, da je vloga kibicev kljub nekaterim ugo
vorom s strani sedmo- in osmokategornikov tudi v šahu po
zitivna in pomembna, saj vnaša razen novih teoretičnih od
kritij v igro še'mnogo pestrosti in presenečenj.

Svojo disertacijo zaključujem s parolami: Zaveli kibici! 
Kibiciranje je kovačnica novih športnih kadrov! Več kibi
ciranja v naš šport!
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„Saj se nič 
ne zgodi66

(Nekaj misli o filmskem scenariju)

Nedavno ml je prljatelj-scenarlst pripove
doval, da mu je neki dramaturški oddelek film
ske proizvodnje vrnil scenarij s pripombo, da 
se v zgodbi, ki jo je obdelal za film, »nič ne 
zgodi«. Skušajmo sl ob nekaterih drobnih mi
slih vsaj v skromnem obsegu ogledati vprašanje 
scenarija, saj nam bo verjetno potem filmsko 
delo malce bliže, morebiti bomo tudi laže ločili 
v filmu dobro od zgrešenega, iskreno od zla
ganega.

Cisto preprosta in enostavno povedana res
nica je, da filmi nastajajo po zamisli, ki Jo je 
Ustvarjalec zapisal. To je lahko samo zamisel, 
lahko pa tudi že filmsko izpovedan, zapisan 
tilm. V tem primeru govorimo o scenariju. Po 
brnenju velikih filmskih ustvarjalcev je scenarij 
— film.

Gledalec sede v kinematografu na svoj sedež, 
Za katerega je plačal primerno (ali pretirano) 
ceno, z namenom, da bo gledal In poslušal zgod
bo o nekem dogodku, osebi, doživetju. Ta gle
dalčev namen — in filme ustvarjamo za gle
dalce — postavlja zahtevo po dramskem deja- 
Oju, dejanju, ki je zgrajeno po določenih na
čelih, kakor drama ali roman. Ni nam neznano, 
da po dramah in romanih (ter drugih literarnih 
zvrsteh) zelo pogosto snemajo filme. Toda že 
Prvi trenutek Je treba pri pisanju scenarija 
Pozabiti na zgradbo romana ali gledališkega 
dela, pač pa neprestano misliti, kako bi roman 
ali dramo izrazili v filmskem jeziku, v skladu 
z načeli, ki veljajo za filmsko ustvarjanje, pa 
da bi vendarle ohranili ali pa dosegli idejo in 
Umetniško moč drame ali romana.

Ni še tako dolgo, ko Je bilo treba dokazo
vati, da je film posebna, nova umetnost s svoj- 
zkiml načeli in zakoni. Marsikateri film (med 
bjimi so pogosto tudi naši) pa kaže, da je treba 
še vedno dokazovat ln dopovedovati, da je 
osnova, začetek nove, vlzuelne umetnosti po
sebna literarna zvrst, torej zvrst kakor so dra
ma, roman, novela Itd. Ta nova literarna zvrst 
le scenarij. Zadnjih deset let filma je dokazalo, 
da samo literarno zapisana in po načelih dra
maturgije zgrajena osnova (scenarij) lahko da 
filmu (kakor gledališkemu delu) umetniško 
vrednost. To potrjujejo veliki filmi zadnjih de
set let, za katere so pisali zamisel in podlogo 
Veliki književniki ln umetniki, kakor so Colette, 
Anouilh, Cocteau, Hemingway, Bromfield, 
Steinbeck, Mitchellova, Billinger, Zavattini ln 
številni drugi. V tem času so prav veliki pisa
telji pokazali v mnogo večji meri posluh in 
smisel za vtzueino umetnost in govorico slike 
kakor pa filmski obrtniki, ki so za vsako ceno 
boteli pisati tudi scenarije.

Popolnoma zgrešeno Je mišljenje, da Je sce- 
Barij samo tehnično-pomožno sredstvo režiserju, 
bgrodje, ki ga odstranimo, ko Je film ustvarjen. 
Tako so gledali na scenarij lep čas na primer 
V Hollywoodu, ko so snemali drugo in tretje
razredne filme. Toda prav zadnji čas se tudi v 
bollyWOodskem filmu vedno močneje uveljavlja 
bačelo o odločilnem pomenu scenarija. Tako je 
bapisal veliki režiser Elia Kazan izredno zani
mive misli o vlogi pisatelja v ustvarjanju filma, 
v katerih poudarja, da sta plsatelj-scenarist ln 
Zežiser nerazdružljlva sodelavca v ustvarjanju 
filmske umetnine. Priklical bi rad v spomin od- 
Učno filmsko mojstrovino »Marty«, ki Je tako 
silovito pečatena s prisotnostjo velikega umetni- 
ka-scenarista. Odkar prihaja v ameriški film 
Generacija ustvarjalcev iz televizije, postaja 
Scenarlj vse bolj režiji enakovreden element 
filmske umetnine. Proti temu načelu so »e in 
6e še borijo tako v Ameriki kot drugod po 
svetu samo tisti režiserji-obrtnikl, ki menijo, da 
Sniejo oni edini oblikovati zamisel za film in jo 
Brilagajati ali svojim sposobnostim ali pa inte- 
Zesom različnih zunanjih činiteljev.

Scenarij se je rodil v tistem obdobju, ko se 
filmsko ustvarjanje tako razsulo, da njegovih 

biVih in Izredno občutljivih vizueinih efektov 
®1 bilo več mogoče — kakor prva leta filma — 
Improvizirati neposredno pred kamero, temveč 

je bilo treba že pred snemanjem zamisliti 
Vr>aprej m literarno utrditi kot zaporedje go- 
v°rice slik. Bela Balas poudarja, da je scena- 

Postal posebna zvrst književnega ustvar- 
lanja v tistem času, ko se je film osvobodil lite- 
tarnosti, ko je začel težiti k zanj specifičnim 
'Izuelnim učinkom. To izredno važno obdobje 
' zazvoju filmske umetnosti je postavilo potre- 
1,0 Po novi literarni, umetniški Zvrsti, katere 
n°ve literarane zahteve so bile obsežene v na 
bzvi pogled paradoksni nalogi: izraziti z lite
rarnimi sredstvi vizuelne učinke in govorico 
'krnske umetnosti. Prvi scenariji so resda bili 

tehnično-pomožno sredstvo režiserju, kajti 
V svojih prvih oblikah so scenariji samo odgo- 
''azjali na vprašanje kaj, a ne na vprašanje 

a k o. Toda že v času nemega filma je lite- 
tar»i značaj scenarija postajal \'edno večji ln 
baraščal s poglabljanjem filmskih del. Ko se je 
'kbisko dejanje osvobajalo nepotrebnih prive- 
,l<0v ln se umetniško in predvsem filmsko či- 
8tk°, je vedno bolj naraščal tudi pomen scena- 
*la. Plimi so postajali na prvi pogled enostav
ni. a zato umetniško tehtnejši, psihološko
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bolj bogati. Razvoj je šel v smer vsebinskega, 
notranjega razvoja in scenaristika je bila po
stavljena pred vedno bolj zahtevnejše literarno- 
ustvarjalne naloge. Ob rojstvu filmske fanta
zije, ki Je bila nekaj drugega kot literarna 
fantazija romanopiscev, ob intenzivnosti film
skega oblikovanja se je rojevala nova literarna 
zvrst — scenarij. Zvočni film pa je prinesel in 
zastavil nove, večje literarne naloge scenariju. 
Med njimi je bil tudi dialog, filmski dialog, ki 
se bistveno loči od dialoga v drami, kajti v 
filmu se slušno in vidno dejanje projicirata na 
Isto raven in postajata enakovredna elementa 
filmskega dejanja. In šele sedaj se Je do kraja 
izkristaliziral tisti filmski scenarij, ki je popol
noma enakovreden po eni strani vsakemu dru
gemu literarnemu ustvarjanju, po drugi pa 
usodnega pomena za podobo filmske umetnosti 
same. In prav zaradi teh dveh aspektov scena
rija bi bilo zgrešeno misliti — kar pa še tu ln 
tam slišimo — da je filmsko ustvarjanje le obrt. 
ki prenaša v realnost vse tisto, kar je umetnik- 
llterat zapisal z besedami. Bistvena razlika Je 
v tem, kako je umetnik-literat zapisal z beseda
mi govorico, ki ho v polni moči in vrednosti 
zaživela šele v zaporedju slik, ki ga imenujemo 
film. Razvoj seenaristike v zadnjem čgsu, po
sebno pa v filmih nove avantgarde v Ameriki, 
novorealizma v Italiji, poetičnega realizma na 
Švedskem, realizma v Franciji itd., se je končno 
Izoblikovala bistveno važna resnica, da Je llte- 
rat-scenarlst kljub literarnemu Jeziku, v kate
rem fiksira svojo ustvarjalnost, vendarle v ena
ki meri tudi že direkten filmski ustvarjalec. 
Tako praksa zadnjih let in razvoj filmske umet
nosti vse bolj potrjujeta mnenje italijanskega 
mojstra Blasettija, da sl sploh ni mogoče zami
sliti oblikovanja filmske umetnine brez nepo
srednega, najbolj aktivnega sodelovanja med 
scenaristom In režiserjem in da je filmsko delo 
vedno sad ustvarjalnosti dveh umetnikov — 
scenarista In režiserja.

Upam, da mi ,1e uspelo podčrtati predvsem 
dve resnici, ki jih moramo dobro poznati: da Je 
scenarij z literarnimi sredstvi fiksirana podoba 
(prva) filma, In da Je film vedno rezultat 
ustvarjalnega sodelovanja med scenaristom ln 
režiserjem. To moramo dobro pomniti, kajti 
filmska umetnost se nam bo ob gledanju filmov 
začela odpirati kot izredna sinteza dveh ustvar
jalnih osebnosti, celo dveh področij filmskega 
ustvarjanja.

Prav zadnji čas priznava v svetovnem film
skem dogajanju scenariju vedno pomembnejšo 
vlogo. Potem, ko je filmsko ustvarjalnost nekaj 
let pretresal vdor novih tehničnih sistemov ln 
je bilo treba te sisteme osvojiti ne samo z 
obrtniške, temveč predvsem lz ustvarjalne plati, 
se vedno močneje uveljavlja težnja po poglab
ljanju vsebine, film se vedno bolj obrača k 
svoji vsebinski plati in zanemarja vnanjo, for
malno. Prav glede oblike je bil razvoj tudi sila 
zanimiv. Razvoj gledališča in filma Je šel v 
takšno smer, da se pravzaprav ta dva nekje 
dotikata in celo prelivata eden v drugega. Zato 
doživljamo vedno več filmskih prenosov (in to 
zelo filmsko uspešnih) modernih dramskih del, 
na odrih gledališč pa vedno bolj srečujemo 
odrskemu oblikovanju prilagojene elemente 
filmske umetnosti. Toda kljub takšnemu raz
voju obliko vedno močneje napolnjuje vsebina, 
ki ni Usmerjena It zunanjim učinkom, temveč 
k notranjemu dogajanju. Kdor tega razvoja ni 
mogel doumeti, tisti seveda ne bo mogel reči 
drugega, kakor da »se nič ne zgodi« ... Odgovor 
takšnim bi rad zapisal zelo nazorno, namreč s 
scenarijem za enega izmed najlepših filmov, 
kar sem jih doslej videl, za Lamorlssov »Rdeči 
balonček«. Takole je Lamorisse napisal sce
narij:

»Ko Je šel nekega dne fantek — doma iz Pa
riza — iz šole, je našel balonček, ki se je s 
svojo vrvico zapletel okoli ulične svetilke. Ba
lonček In otrok sta postala prijatelja in balon-

Uspehi in težave
vrhniške Svobode

Že nekaj tednov se Svobode živahno pripravljajo na 
novo sezono. Svobodarji razpravljajo o uspehih in težavah 
svojih društev v minulem letu, sestavljajo načrte za delo 
v prihodnje in se s tem prip ravljajo na občne zbore društev. 
Med Svobodami, ki se lahko pohvalijo, da so v pretekli se
zoni kljub številnim težavam uspešno delovale, je tudi 
vrhniška Svoboda.

Že takoj v začetku moramo 
povedati, da Vrhničani nimajo 
svojega .prosvetnega doma. Svo
boda gostuje v Domu Zveze 
borcev, kjer je tudi kino dvo
rana. Pomanjkanje lastnih pro
storov povzroča neštete težave, 
ki jih moramo upoštevati, ko 
ocenjujemo dejavnost vrhniške 
Svobode. Ugotavljamo pa lah
ko, da vrhniški svobodarji z 
veliko voljo in zavestjo prema
gujejo omenjene težave.

Dejavnost Svobode na Vrhni
ki je zelo pestra. V desetih sek
cijah aktivno deluje kakih 200 
članov. Najbolj številna sta me
šani pevski zbor in dramska 
skupina. Precej imajo glasbenih 
sekcij: godbo, mladinski orke
ster, salonski orkester in jazz- 
orkester. Imajo tudi Glasbeno 
šolo. Ljudsko univerzo in knjiž
nico. lutkovno sekcijo in fol
klorno skupimo.

Vse te sekcije so v minuli se
zoni uspešno delovale. Nekatere 
seveda bolj, druge manj, Dram
ska skupina je kljub temu, da 
nima svojega odra (igra v kino
dvorani ob nedeljah zvečer in 
takrat zadnja kinopredstava od
pade) naštudirala pet dramskih 
del, med drugim Celjske grofe, 
Mirandolino in Zupanovo Mic
ko, s katerimi je gostovala v 
okoliških vaseh in na okrajnem 
turističnem festivalu v Zireh. 
Glasbene sekcije so skupno 
priredile glasbeno revijo. Lut
kovna sekcija je imela kakih 30 
nastopov. Na okrajnem festiva
lu v Ljubljani so se vrhniški 
svobodarji predstavili s pev
skim zborom, godbo in mladin-i 
sk:im orkestrom. Tudi v Idriji! 
so priredili gostovanje, v Rov
tah pa glasbeno popoldne. Ome-j 
niti moramo še akademije ob 
državnih praznikih in spomin-i 
skih dnevih, us.pel program ob j 
občinskem prazniku, zabavno 1 
popoldne, ki ga je društvo pri-j 
redilo za člane in simpatizerje! 
Svobode ter gostovanje lutkov-j 
ne sekcije na prireditvah Ded-' 
ka Mraza.

Tudi nad dejavnostjo Ljudske 
univerze se Vrhničani ne more
jo pritoževati. Predavanja, ki 
jih je prirejala, so bila zanimi
va in poučna; slišati pa je bilo, 
da bi bilo boljše, če bi bila bolj 
stalna in če bi pri izbiri teh so
deloval še širši krog ljudi.

Te dni pripravljajo vrhniški 
svobodarji okvirni načrt dru
štva in načrte posameznih sek
cij za novo sezono. O podrob
nostih še ne moremo govoriti, 
ker programi šele nastajajo in 
ne hi -radi videli, da bi nam kdo

očital, češ da smo prekmalu na
povedali to ali ono. Vendar bi 
že sedaj lahko povedali nekaj 
osnovnih misli novega delovne
ga načrta vrhniške Svobode. 
Predvsem bi radi v prihodnjih 
mesecih povečali število članov 
in v društvo pritegnili, še več 
mladine, zlasti mladih delavcev. 
Trudili se bodo, da bi v sekci
jah zagotovili kolikor je največ 
mogoče sistematično in stalno 
dejavnost. Veliko pozornost bo
do posvetili Ljudski univerzi, ki 
naj bi v prihodnje prirejala še 
bolj zanimiva in pestra preda
vanja. seveda pa obenem., tudi 
poučna. Skušali bodo najti tudi 
izhod iz slepe ulice pomanjka
nja prostorov, morebiti tako, da 
bi kino preselili v Dom armije 
(to je le predlog za razpravo), 
kajti o novem domu še nekaj 
let niti misliti ne morejo. In še 
nekaj: urediti bodo morali pro
store knjižnice, zakaj knjige se

uničujejo, ker jih nimajo kje 
hraniti.

Program za proslavo štiride
setletnice Oktobrske revolucije 
pa je odbor Svobode že boli po
drobno izdelal in vse sekcije 
od dramske skupine do godbe 
se v teh dneh pripravljajo na 
osrednjo občinsko proslavo, ki 
jo bodo ob obletnici revolucije 
priredile na Vrhniki vse druž
bene in društvene organizacije.

3-7.

FANTJE 
V AVTOBUSU

Vstopim v poln avtobus. 
Velikan sem. Zvit ko presta 
in s sklonjeno glavo, da bi 
z njo ne tolkel ob prenizki 
strop. Stojim ob sedežu, na 
katerem sedi 17-letno de
kle, ki umika pogled pred 
menoj, češ, saj te ne vi
dim ...

A dolgo ne vzdržim. Bole
čine v hrbtenici postajajo 
neznosne. Pa se sklonim k 
fantu v modri obleki, sede
čemu za menoj, in ga pro
sim:

FESTIVAL
OB KRKI

V soboto dne 28. septembra 
je narodni heroj Jože Boršt- 
nar, pokrovitelj I. dolenjskega 

; festivala kulture prižgal pred 
; Domom kulture v Kostanj e- 
,vici festivalski ogenj. . 
s Otvoritvena predstava »Po
slednji dnevi Sokrata«, ki jo 
je v Kostanjevici uprizorilo 
Eksperimentalno gledališče iz 
.Ljubljane, je privabila gle- 
| dal ca iz Kostanjevice in bliž- 
jnje okolice, kakor tudi iz Bre
žic, ■ Krškega, Šentjerneja in 

Mav ega mesta. Občinsittvo je 
.za poslušalca zelo zahtevno 
-delo sprejelo z navdušenjem 
‘in z aplavzom nagradilo izva
jalce. Bojazen, da preprosti 
gledalci dela ne bodo razu
meli je bila odlveč, kajti tako 
hvaležno občinstvo tudi po
klicni igralci zelo poredko sre
čajo.

Se večje zanimanje pa je 
vladalo za uprizoritev »Pro
dane neveste«, V svojstvenem 
okc-lju, med zidovi kostanj evi- 
škega samostana, ki ga obnav
ljajo, so dani idealni pogoji za 
prirejanje kulturnih priredi
tev.. Prireditelji najbrž niso

izbrali najbolj primernega pri
zorišča, ki je bilo scensko si
cer zanimivo, bilo pa je pre
malo akustično, da bi prišla 
umetnost ljubljanskih pevcev 
do popolnega izraza.

Prvi festival kulture na Do
lenjskem bodo nadaljevali z 
rhzstavo 33 sodobnih sloven
skih slikarjev z nastopom fol- 
lovne skupine »France Marolt«, 
z gostovanjem Celjskega ljud
skega gledališča, ki bo za
igralo dramatizacijo »Dnevnika 
Ane Frank«, predstavili se 
bodo tudi domači igralci s 
premiero Prežihove drame 
»Pemjakovi«, s ponovitvijo 
Smrekarjevega »Klošterskega 
Žolnirja«, odkrili bodo tudi 
ploščo slikarju in kiparju Jo
žetu Gorjupu in pesniku Sta- 
hetu Cvelbarju. Vodilni slo
venski književniki bodo prire
dili tudi literarni večer.

Z zelo skromnimi sredstvi 
in z veliko požrtvovalnostjo 
je uspelo kostanj evišfcim pro
svetnim delavcem, pripraviti 
ljiudem ob Krki prepotrebno 
kulturno razvedrilo.

Trinkaus

»Lepo prosim, odstopita 
mi sedež! Ne vzdržim več. 
Nisem trdnega zdravja, pa 
tudi avtobus je prenizek, da 
bi mogel stati vzravnan.«

»Oh, prav rad! Ne zame
rite, da sem tako neroden in 
da se nisem že sam prej 
spomnil...«

»Menjala se bova na se
dežu,« se mu zahvalim in 
sedem. »Ko se odpočijem, 
vam ga spet prepustim.«

»Niti govora, kar sedite, 
prosim!«

In res je pozneje odklonih 
ko sem mu hotel prepustiti 
sedež.

Porečete, zakaj ni že sam 
prej vstal. Kdo ve? Ali je 
bil premalo pozoren? Za
mišljen? Utrujen od dela? A 
lepa beseda, pravijo, lepo 
mesto najde.

Za njim so sedeli na se
dežih še štirje njegovi tova
riši, tudi ti v modrih de
lovnih oblekah. Najbrž so 
se z dela vračali domov.

A ko so na naslednji po
staji vstopile v avtobus sta
rejše ženice, so vsi trije 
fantje vstali in jih prijazno 
povabili: '

»Kar semkaj sedite! Saj 
mi lahko stojimo! Mladi 
smo!« Kako prijetna je bila 
tistega dne vožnja z avto
busom.

L. Zupanec (»Mladi svet«)

ček je povsod spremljal svojega mladega 
gospodarja kakor majhen kužek, čeprav ni bil 
privezan na vrvico. Toda balonček je bil tudi 
neubogljiv, v" šoli in cerkvi je povzročal škan
dale. Pobalini iz predmestja so ukradli ta nena
vadni balonček. Fantek ga Je rešil Iz rok 
pobalinov, toda ti so ju znova napadli in uničili 
balonček. Tedaj so se vsi pariški balončki uprli 
in odnesli fantka pod nebo.«

Mar se res ni nič zgodilo v tem scenariju...?
VITKO MUSEK

® O TEBI, TVOJEM DELU, 
# TVOJIH USPEHIH IN 

® TEŽAVAH PIŠE 
• DELAVSKA 

® ENOTNOST

Ivan Meštrovič: Zena 
z otrokom

HINKO SMREKAR
Te dni je minilo 15 let odkar so italijanski okupatorji 

ustrelili znanega slovenskega slikarja Hinka Smrekarja. 
Smrekar se je rodil v Ljubljani leta 1883. šolal se je v 
Ljubljani, slikarstvo Pa je študiral na Dunaju. Med prvo 
svetovno vojno je bil preganjan in zaprt, po vojni pa se je 
stalno naselil v Ljubljani, kjer se je posvetil samo slikar- 

, stvu. Delal je v olju, akvarelu, se ukvarjal z grafiko, zase 
pa tudi s kiparstvom. Njegove risbe so vsekakor najpo
membnejše. Ilustriral je vrsto knjig, najbolj so znane med 
našim ljudstvom ilustracije Martina Krpana, ki veljajo še 
danes za klasičen primer naše knjižne ilustracije. Smrekar 
je bil osebni prijatelj Ivana Cankarja in je tudi ilustriral 
prve izdaje vseh njegovih knjig. Najbolj pa so značilne za 
Smrekarjevo umetnost njegove satirične risbe in slike, v 
katerih je neusmiljeno bičal politične in socialne razmere 
v stari Avstriji In predvojni Jugoslaviji, — Sam o sebi piše 
takole:

»Rodil sem se v Kolodvorski 
ulici v Ljubljani — približno 
vis a vis gostilne pri Mikužu, 
dne 13. julija 1883 malo pred 
polnočjo — Po vseh pravilih v 
redu. Na vse grlo sem se zadrl, 
najbrž ko sem zagledal vso ti
sto revščino okrog sebe. Mati 
je bila trdne narave, p0 njeni 
izpovedi — ni bogvekako trpe
la. Nijej je bilo otroke roditi 
toliko, kot kaki mestni bledi
ci, da se malo odkašlja. Bog v e, 
če je bil moj oče, postrešček. 
Janez Smrekar takrat doma? 
Najbrž ne, 'kolikor sem pozneje 
spoznal njegove šege. In če je 
slučajno bil in ni spal, se zame 
in za porodnico gotovo ni dosti 
.brigal, temveč mirno žulil svo
jo pipo in naju le od strani 
pogledoval z levim očesom, ki 
je bilo vedno mežikavo. Kasne
je sem v obilni meri spozna
val, da se je moj oče oženil 
kot marsikdo drugi, tudi pre
den je premislil, ali ima talent 
za vzornega zakonca«.

»Mati me de bila vesela, go
tovo bolj. kot kdaj kolj pozne
je. Sicer pa je bilo itak z ma- 

' limi presledki samo veselje in 
netje. Bil sem trden, .malo kdaj 
oziroma nikoli bolan, vedno 
dobre volje in sem se rajši 
smejal kot jokal —. kot baje 
-»obeden izmed otrok, kar jih 
ie imela in poznala. Točno po 
programu sem trdno in dosti 
spal in v vsem kazal nagnje
nje do reda In snažnosti-

Kadar pa sem bil le malo 
siten, pa je oče, če je bil doma, 
takoj pomagal: pokadil me je 
s tobakovim dimom iz pipe v 
usta. Radikalen ‘recepti Ce ul 
zalegel, sem zarjul še huje.

Nič kaj vesela me nista bila 
sestra Mic; dn brat Janez, ki 
sta me morala zibati. Nekoč je 
Janez v jezi zibko prevrnil. 
D,a se takrat nisem zadušil, 
sem pozneje kot slikar večkrat 
bridko obžaloval«.

»Prvi ,halo’ pa se je začel za 
celo družino in zame še pose
bej, ko smo se preselili v Kri- 
ževniško ulico. Stanovanje se 
je stikalo z ene strani z Blas- 
nik-ovo tiskarno. Bilo je zara
di tega tam obilo tistih nepo
vabljenih črnih gostov, ščurkov, 
ki so se mi tako pristudili, da 
sem pozneje v gimnaziji v šol
ski knjigi nalašč zlepil tista dva 
lista, kjer je bila ta nesnaga 
upodobljena. Začel; smo takotj 
živahen lov, da je šumelo in 
h rast al o »po notah«. Vse za
stonj! Bile so pač vedno sveže 
rezerve, hujše od ruskih v zad
nji svetovni vojni. Pozneje nam 
je mlekarica z Ježice prinesla 
Hindenburga — ježa, pa jim 
tudi ta ni bil kos. To je bil 
prvi, res najbolj živi vtis v tej 
hiši.«

Vtisi, ki jih Je dobil Hinko 
Smrekar v prvih letih svojega 
življenja pa tudi pozneje, so 
dalj pečat njegovemu delu. Ta
ko tudi ob italijanski okupa
ciji ni mogel mirovati ln je kot 
svoboden umetniški duh brez 
strahu javno obsojal okupator
ja- Smrt Hinka Smrekarja je 
po toliko umetniško in idejno 
močnih delih, zadnji dokaz 
iskrenosti in zvestobe svojemu 
naprednemu prepričanju.

Tristokrat
Te dni je bil v našem kultur

nem življenju zabeležen neobi
čajen jubilej, kakršnega bi tež
ko še kje našli. Eno samo gle
dališče je uprizorilo tristoto 
delo domačega avtorja. Ta ne
vsakdanji jubilej Je toliko ne- 
navadnejši, če povemo, da je 
delo staro 400 let- To je »Dun- 
da Maroje« Mairina Držiča, 
katerega uprizarja jugoslovan
sko dramsko gledališče v Beo
gradu. Jubilejne predstave s« 
je udeležil tudi predsednik to* 
variš Tito.
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LETNA KONFERENCA BRITANSKIH LABURISTOV

Mladi telegrafski delavci v Parizu pozdravljajo pripravljenost 
sindikalnega vodstva, da z odločnimi stavkovnimi akcijami 
zboljša življenjske in delovne pogoje delavcev in uslužbencev 

mestnega telegrafa.

ra« na volitve
V BRIGHTONU NA ANGLEŠKEM SE JE MINULI 

PONEDELJEK ZAČELA LETNA KONFERENCA BRI
TANSKIH LABURISTOV. PRIČAKUJEJO, DA BO TA 
KONFERENCA ODGOVORILA NA VPRAŠANJE, KAJ 
BODO STORILI LABURISTI, KO BODO PRIŠLI NA 
OBLAST.

Brez dvoma bo prihodnje le
to odločilno leto boja za nekaj 
milijonov neopredeljenih vo
livcev, ki bodo odločili, kdo 
bo pri volitvah zmagal. Obe 
stranki (konservativna in labu
ristična) sta približno enako 
močni. Leta 1950 je dobila la
buristična stranka 800.000 gla
sov več kot konservativna, le
to dni kasneje so dobili laburisti 
200.000 glasov več, leta 1955 pa 
so zmagali konservativci z 850 
tisoč glasovi večine. Od 1. 1955 
so bile volitve v 29 volilnih 
okrajih in v vseh so konserva
tivci izgubili nekaj glasov. — 
Zgodilo se je celo, da so v 
tradicionalnih konservativnih 
okrajih zmagali laburisti. To 
dokazuje, da se neopredeljeni 
volivci nagibajo k laburistom, 
ni pa še gotovo, če bodo pri 
njih tudi ostali do parlamen
tarnih volitev, ki bodo spomla
di 1959.

POLJSKI KOMUNISTI SE PRIPRAVLJAJO NA SV OJ KONGRES

Mi iv pogumna razprava
V POLJSKEM PARTIJSKEM TISKU SE JE ZAČELA 

PREDKONGRESNA IDEOLLOŠKA RAZPRAVA, — V 
PRVIH ČLANKIH ČASOPISI POUDARJAJO, DA SE NI 
TREBA BATI, DA BI RAZPRAVA V PARTIJI OSLABI
LA NJENO ENOTNOST, AMPAK DA JO BO LE OKRE
PILA IN PARTIJO NOTRANJE PRIPRAVILA ZA RE
ŠEVANJE PROBLEMOV, O KATERIH BO RAZPRAV
LJAL KONGRES.

Konferenca v Brightonu bo 
določila taktiko laburistične 
stranke za pridobitev neopre
deljenih volivcev, To pa ni 
njena edina naloga. Na dnev
nem redu konference so števil
na pomembna vprašanja, ki 
zanimajo laburiste in njihove 
zaveznike v političnem boju za 
oblast — sindikate. Eno od naj
pomembnejših vprašanj, o ka
terih razpravljajo, je naciona
lizacija, ki je izzvala številna 
nesoglasja v laburističnih in

sindikalnih vrhovih.
Program, ki ga je objavila 

laburistična stranka pod na
slovom »Idustrija in družba« je 
zelo elastičen in verjetno bolj 
gradivo za razpravo kot pa 
program bodoče laburistične 
vlade. V bistvu je kompromis 
leve in desne struje v stranki 
in zato je neodločen in neja
sen, kar mu očitajo številni la
buristični levičarji.

Ko že govorimo o kompro
misu, moramo poudariti, da je 
letos laburistična stranka ve
liko bolj enotna kot je bila lani, 
kajti laburisti se zavedajo, da 
bi neenotna stranka pretrpela 
na volitvah poraz, ki bi ji ško
doval leta in leta.

boj za ideološko enotnost Par
tije še danes zelo aktualen, 
ker je ostalo še precej stare 
miselnosti. »Če je svobodna 
'ideološka diskusija v Partiji 
vedno potrebna,« pišejo partij
ski listi, »je v sedanjem tre
nutku desetkrat potrebna«.

Policija napada stavkovno stražo v Ašikavvi na Japonskem .med 
nedavno »spomladansko ofenzivo« japonskih sindikatov, ki jo 

je organizirala sindikalna centrala Sohio.

’ Od III. kongresa Poljske 
združene delavske partije, ki 
bo decembra letos, pričakujejo 
predvsem okrepitev avtoritete 
najvišjega partijskega foruma, 
utrditev nove politike, s katero 
je VIII. plenum izvedel odlo
čilni preokret v socialistični iz
gradnji dežele in uresničitev 
oktobrskih pridobitev. V vse tri 
osnovne elemente nove poljske 
poti v socializem v delavsko 
samoupravljanje, v samouprav
ljanje ljudskih odborov in v 
osamosvojitev upravljanja na 
vasi, mora III. kongres vnesti 
novo vsebino na. osnovi boga
tih izkušenj, ki izhajajo iz do
sedanje prakse.

Na kongres gledajo kot na 
zgodovinski sestanek, ki mora 
izdelati vsestranski načrt na- 
naljnjega razvoja dežele. Ra
zen ostalega mora oceniti se
danji surovinski položaj Polj
ske in rešiti problem bodočim 
investicij. — Pričakujejo tudi 
konkretni odgovor na vpraša
nja razdeljevanja narodnega 
dohodka koliko lahko porabi
jo, koliko morajo investirati, da 
bi zagotovili pravilno razmerje 
v nadaljnjem ekonomskem raz
voju. Temeljito je treba oceniti 
plansko gospodarstvo, obenem 
pa tudi naravni prirastek, ki 
znese že. nad pol milijona lju
di letno.

Poljski komunisti pričakuje
jo, da bo kongres odgovoril na 
vprašanje, kako partijo šte
vilčno okrepiti z novimi člani' 
predvsem iz vrst delavskega

razreda. To je izredno po
membno, saj je danes v Poljski 
združeni delavski partiji le 
43% delavcev od s-kupnega šte
vila vseh članov. V

Že v prvih razpravah v polj
skem partijskem tisku zavzema 
osrednje mesto vprašanje ideo
loške enotnosti Partije. Velika 
večina članov Partije je skle
nila, da že pred kongresom 
reši ta problem, ki že delj časa 
zavira vsakodnevno izvajanje 
nbve politike Poljske združene 
delavske partije. Osmi in de
veti plenum sta resda razčisti
la veliko problemov, vendar je

Franijii rez vlade
FRANCOSKI PARLAMENT JE V PONEDELJEK ZVE

ČER Z 279 PROTI 253 GLASOVOM IZREKEL NEZAUPNI
CO VLADI BOURGES-MAUNOURVJA IN ZAVRNIL 
VLADNI NAČRT ADMINISTRATIVNE SAMOUPRAVE ZA 
ALŽIR. PO GLASOVANJU JE MAUNOURV SKLICAL SE
JO VLADE, NATO PA ODŠEL V ELIZEJSKO PALAČO, 
KJER JE PREDSEDNIKU COTVJU PODAL OSTAVKO.

Vlada radikala Bourges-Mau- Je v glavnem padla iz istih raz- 
noryja, sestavljena junija letos, logov kakor prejšnja vlada so

cialista Molleta. Vojni stroški 
v Alžiru so terjali izredne iz
datke, ki so jih bile desničar
ske stranke pripravljene odo
briti le s pogojem, da bi ope
racije v Alžiru vodili po njiho
vem načrtu.

Med petdnevno razpravo Je 
vlada popuščala desničarski 
opoziciji in umaknila iz načrta 
alžirskega statuta določbe o 
ustanovitvi nekaterih vsealžir- 
skih organov oblasti, kakor tu
di določbe o proporcionalnem 
predstavništvu 8 milijonov mu
slimanov v posvetovalni alžir
ski skupščini. Navzlic vladnemu 
popuščanju pa so desničarske 
skupine nastopile proti statutu, 
meneč, da bj z njim Podprli pot 
k bodočim pogajanjem in kon
cesijam na škodo Francije v 
Alžiru.«

Komunistični poslanci so edi
ni zahtevali, da je treba najti 
rešitev triletne vojne z ustavit
vijo sovražnosti in neposredni
mi pogajanji z uporniki na pod
lagi priznanja pravice alžirske
mu narodu do neodvisnosti.

Zborovanje švedskih delavcev v Stockholmu. Zborovalci so zahtevali zvišanje mezd.

Istočasna opozicija komuni
stov in desnice proti vladnemu 
načrtu, čeprav iz docela dru
gačnih razlogov, je povzročila 
padec vlade. _____

Mezdno gibanje 
v Zahodni Nemčiji

Zahodna Nemčija se je 
znašla na pragu notranjih 
gospodarskih težav, ki jih je 
povzročilo splošno zvišanje 
cen. Sindikat kovinarjev, ki 
ima kakih 1,600.000 članov, 
je že zahteval zvišanje mezd 

i in plač za 3%. Kovinarji zah
tevajo tudi skrajšanje delov
nega časa na 44 ur na teden. 
Sindikat kovinarjev poudar
ja, da se je samo letos pove
čala proizvodnja za 4,1%, 
medtem ko so plače ostale 
nespremenjene. Sindikat tek
stilnih delavcev, 'ki ima ka
kih 750.000 članov, pa zahte
va skrajšanje delovnega 
tedna na 42 ur tedensko ter 
izenačenje minimalnih mezd 
z mezdami v drugih pano
gah. Podobne so tudi zahteve 
sindikata grafičarjev.

Zveza nemških sindikatov 
je že p-red volitvami opozo
rila, da bodo sindikati zah
tevali zvišanje mezd, če bo
do industrialci podražili pre
mog in drugo potrošno bla
go. Vlada je skraja zatrjeva
la, da bodo cene oštaie ne
spremenjene, sedaj pa vse 
kaže, da se bodo cene še na
dalje višale. To pa lahko 
sproži največje povojno 
mezdno gibanje v Zahodni 
Nemčiji.

Volitve v San Marinu
V San Marinu se je zadela 

kampanja za volitve, ki bodo 
3. novembra. Regenti repu
blike San Marino so jih raz
pisali, ker je odstopila veči
na poslancev v parlamentu. 
Pet socialistov in en komu-" 
nist je namreč v zadnjem ča
su pristopilo k opoziciji in 
zato je le-ta dobila večino. 
Opozicija je odstopila, da bi 
izsilila spremembo vlade. 
Vlada pa je namesto tega 
razpisala nove volitve.

Socialistično gibanje 
v Maroku

V Rabatu, glavnem mestu 
Maroka, so ustanovili novo 
maroško stranko, ki se bo

Mnoge dežele južne Amerike 
so gospodarsko slabo razvite 
in odvisne od severnoame
riškega kapitala. To povzro
ča številne socialne in gospo
darske probleme, ki jih naj
bolj občuti delavski razred. 
— Revščina v Visokih Andih.

imenovala »Islamsko sociali
stično gibanje«. Nova stran
ka je objavila proglas, v ka
terem izraža podporo alžir- j 
skim upornikom ter poudar
ja, da se bo zavzemala za 
združitev vse Severne Afri
ke.

V Maroku so ustanovili j 
»Islamsko socialistično giba- | 
nje«, ki se v svojem progra- j 
mu zavzema za socialne in 
gospodarske reforme ter za

osvoboditev in združitev 
Severne Afrike

Madžari popravljajo 
napake preteklosti

Član politbiroja CK Ma
džarske socialistične delav
ske partije Antal Apr o je 
pred dnevi izjavil, da je ma
džarska vlada že občutno 
dvignila življenjsko raven 
delovnih ljudi, da bi odpra
vila napake preteklosti. Po 
oktobrskih dogodkih je dala 
5,5 milijard forintov za zvi
šanje mezd, zboljšala je so
cialno zavarovanj e'in uredila 
pokojnine. Apro je nadalje 
opozoril na probleme, ki se 
pojavljajo spričo povečanja | 
izdatkov in poudaril, da je i 
tako visoke izdatke možno (j 
kriti le z večjo proizvodnjo : 
in strogo disciplino. V ta na
men bo madžarska vlada 
uvedla ostre ukrepe proti 
slehernemu nezakonitemu 
zviševanju plač in uvedla tak 
sistem, v katerem bodo plače 
odraz proizvodnje. Trudila 
se bo, da bi v vseh podjetjih 
uvedla sistem plač po delov
nem učinku in da bi strogo 
nadzorovala cene.

Stavka v Argentini
Argentinska federacija sin

dikatov je pozvala delavce k 
enodnevni splošni stavki v 
znamenje protesta proti so
vražnemu stališču vlade do 
sindikatov. Odzvalo se je 62 
strokovnih sindikatov. Po pr
vih poročilih je bil v okolici 
Buenos Airesa ustavljen pro
met na železnicah, v samem 
mestu pa 52.000 delavcev, za
poslenih v prometnih pod
jetjih, ni prišlo na delo. Za
stopniki stavkajočih trdijo, 
da hoče vlada s silo zatreti 
dejavnost delavskih sindi
katov.

• O K N O V s v E T

Razredni boj, ki je pred kratkim tako 
močno razburkal Čile in vzbudil pozornost 
svetovne javnosti, kaže potrebo, da nekoliko 
podrobneje proučimo probleme vsega de
lavskega gibanja Latinske Amerike. Tudi v 
Južni Ameriki obstajajo dovolj močne sile 
za zrušitev notranje nazadnjaške družbene 
ureditve in mednarodne reakcije, toda juž- 

: noamerikše delavske stranke še nimajo v
svojem vodstvu takih moči, ki bi bile spo
sobne prevzeti in izvesti nalogo, ki se jim 

1 nalaga.
Socialnodemokratske stranke in gibanja v 

Južni Ameriki so se formirale bolj kot izraz 
naprednih malomeščanskih ljudskih plasti in 
niso bile nič drugega kot nekaka leva struja 

\ liberalnega meščanstva. Malomeščanski inte- 
i lektualci, ki so se Imenovali socialisti, se 
i nikoli niso poglobili v marksizem, hkrati pa 
\ so ostali. povsem izven revolucionarnih te- 
j ženj, ki šo — pa čeprav neorganizirano — 
j dozorevale v zavesti delavskih množic. So- 
S cialnodemokratške stranke in gibanja Južne 
< Amerike so puščala povsem ob strani kmeč- 
} ko ljudstvo ali- ga celo smatrale za reakcio- 
s narno. Se več, za njo so bili kmetje tesno 
s povezani s klerikalizmom in ozkimi olihargič- 
1 nimi krogi in zato so se vprav socialisti upi- 
i rali' splošni volilni pravici, 
s Njihov, malomeščanski antiklerikalizem — 
s ki so ga Skušali prikriti z marksističnim ma- 
i terializmom — pa jim ni branil, da ne bi po- 
5 gosto klonili pred reakcionarnim klerikaliz- 
5 mom, ki so ga predstavljale konservativne 
S stranke. To jim je tudi zaprlo vsako pot in

možnost, da bi prišli v kakršenkoli stik s 
katoliškimi množicami.. Njihov abstraktni 
kozmopolitizem, grobo prepleskan s sociali
stičnim internacionalizmom, jim je tudi one
mogočil sodelovanje v borbah, ki so,jih mno
žice bile proti imperializmu, medtem ko so 
se kaj radi prilagodili meščanskemu pa
triotizmu, ki je njihovo dejavnost povezoval 
z dejavnostjo izrazite meščanske družbe in 
omogočil številne bratomorne vojne med na
rodi Južne Amerike.

V povsem drugačnih zgodovinskih pogo
jih so se po oktobrski revoluciji porodile na 
tej celini komunistične partije. Toda tudi te 
niso znale dati revolucionarnim gibanjem La
tinske Amerike tiste smeri in pobude, ki bi 
lahko bila uspešna. Komunistične partije v 
državah Južne Amerike so zrasle izven de
janskih množičnih gibanj, v deželah, kjer so 
delavska gibanja že itak bila številčno in 
politično šibka. Te partije so bile zato nujno 
pod vplivom intelektualcev, ki so bili sicer 
subjektivno revolucionarno razpoloženi, ven
dar pa nesposobni za tesnejšo povezavo z 
delavskimi množicami in njihovo borbo. Po 
daljšem obdobju skrajnega ekstremizma, v 
katerem so komunistične partije proglašale 
proletarsko revolucijo tudi v. najbolj nazad
njaških deželah kot skorajšnjo, so se nato 
Usmerile k iskanju povezave »za vsako ceno« 
in »v vsakomur«. Med drugo svetovno vojno 
se komunistične partije posameznih dežel 
Južne Amerike niso branile kakršnegakoli 
sodelovanja z najbolj reakcionarnimi vla
dami. Se več: podpirale so jih z1 vsemi svo

jimi močmi in smatrale za provokatorja vsa
kogar, ki je kakorkoli ožigosal britanski ali 
severnoameriški imperializem.

Sekretar KP Ekvadorja Pedro Saad je 
prišel celo iz zapora; da bi pripomogel .k 
»narodni enotnosti«. Ca čeprav ga je v zapor 
vtaknil sam diktator Charlos Alberto Arroyo 
del Rio. Ze iz zapora pa je pozival k nacio
nalni enotnosti »tudi s tistimi, ki nas prega
njajo«. V Kolumbiji je KP brezpogojno pod
pirala vlado Alfonza Lopeza tudi proti libe
ralnemu gibanju, ki ga je vodil Gaitšn, in 
pozivala k »vojnemu gospodarstvu«. KP Ve
nezuele je sodelovala celo z Izaiasom Medino 
Angaritom, ki so ga ožigosali povezave s fa
šisti, proti ljudskemu gibanju »Accion De- 
mocratica«, ker so se pristaši tega gibanja

postavili po robu »demokratičnim« imperia
listom.

Po končani drugi svetovni vojni pa juž
noameriške komunistične partije niso videle 
več nobenih drugih reakcionarnih sil razen 
severnoameriškega imperializma in obsojale 
vsako razredno borbo, ki bi kakorkoli mogla 
škodovati »antiimperialistični enotnosti«.

Ta politika je vprav zaradi gornjih napak 
povsem izolirala komunistične partije in jih 
ošibila. Ker so se partije ločile od demokra
tičnih malomeščanskih sil, proti katerim so 
se postavile.v imenu »nacionalnih enotnosti«, 
jim ni uspelo povezati se niti z delavskimi 
gibanji in prevzeti nad njimi vodstvo, razen 
v Braziliji.

V Čilu je socialističnim strankam in gi

banjem vendarle uspelo ustvariti si mnogo 
širšo masovno bazo kot kjerkoli drugje v 
Južni Ameriki, toda tako reformistični Par- 
tido Socialista kakor tudi KP se nista izognili 
napakam, ki so jih sorodne stranke napravile 
v drugih državah. Bolj dosledno politiko vodi 
stranka Socialista Popuiar, ki je zares levi
čarska socialistična stranka.

Borba proti dviganju cen življenjskim po
trebščinam in borba proti Klein-Sakksovemu 
načrtu, s katerim je Ibanezova vlada v Čilu 
hotela zavreti inflacijo na .račun življenjske 
ravni delavskih množic, ni izhajala iz vod
stev delavskih gibanj. Voditelj reformistične 
socialistične stranke je to borbo celo obso
dil, kar je storilo tudi vodstvo KP. Vse dru
gače pa se je glede tega obnašala komuni
stična mladina, ki je sprejela in podprla sta
lišče stranke Socialista Popuiar, to se pravi 
stranke, ki je vso to ljudsko borbo podprla 
in delno tudi vodila.

Po zadušitvi teh protestnih gibanj in pre
ganjanju voditeljev, po uničenju tiskarn in 
uredništev opozicionalnega tiska je položaj 
delavskega gibanja v Čilu zelo težaven. Se
daj se je ponovno pokazalo, da delavske 
množice nimajo pravega vodstva niti zadost
nih tradicij. Se pred nekaj meseci je čilska 
KP odklonila »enotno razredno fronto«, ki jo 
je predlagala stranka Socialista Popuiar, pač 
pa je predlagala »demokratično fronto«, v 
katero naj bi sprejeli tudi čilsko radikalno 
stranko, ki je izrazita meščanska stranka. 
Sodelovanje s to stranko pa bi čilskim komu
nistom še bolj onemogočilo kakršenkoli stik 
z ostalimi delavskimi strankami in gibanji, 
kajti desetletne izkušnje sodelovanja z re
akcionarnimi silami so še sveže, posebno so 
sveži spomini na strahotna preganjanja vlade 
Gabriela Gonzalesa, ki je bil 1946 izvoljen 
tudi s komunističnimi glasovi.Zborovanje delavcev v Buenos Airesu, glavnem mestu Argentine
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